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Milí čtenáři, 
vzhledem k tomu, že pro Vás zařazujeme na str. 35 tohoto čísla barevnou tabulku s přehledem ter-
mínů svozu zeleného odpadu v roce 2024 k vyjmutí z časopisu a vyvěšení v domácnostech, využili 
jsme možnosti nabídnout Vám na zbývajícím prostoru několik fotografií v barvě. Články, k nimž 
se fotografie vztahují, jsou na příslušných stranách v závorce. Doufáme, že Vás několik okamžiků 
ze života obce v barvě potěší.

12. 3. Veřejná prezentace žáků 8. třídy ZŠ Jedovnice (projekt Příběhy našich sousedů:  
více na str. 14 a 27). Fotografie převzata z www.pribehynasichsousedu.cz

23. 3. Jarní koncert Sborů Píseň a Voces Gaudi z Českých Budějovic (více na str. 26)

24. 3. Představení spolku Vlastenecká omladina z Vídně Osm žen (více na str. 19).  
Fotografie převzata z https://www.facebook.com/Vlastenecka.omladina.Wien
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Z redakce
Úvodem z redakce 

Vážené čtenářky, vážení čtenáři, milí 
spoluobčané,
dovolte mi, abych Vás oslovila a  seznámila 
se změnami v  redakci Jedovnického zpravo-
daje. Jak asi víte, dosavadní šéfredaktorka 
Jedovnického zpravodaje, paní Michaela 
Doleželová, se rozhodla soustředit své aktivi-
ty nadále na knihovnu a  informační centrum 
Jedovnic. Chtěli bychom jí poděkovat za veš-
kerou práci, kterou pro zpravodaj odváděla, 
stejně jako za ochotu zajišťovat nadále kontakt 
mezi občany a redakcí v knihovně.
Na  základě veřejné výzvy došlo k  částečné 
obměně redakce a  doufáme, že se k  týmu 

připojí ještě zástupci nastupující generace, tak 
abychom mohli účinněji oslovovat všechny 
věkové kategorie. V této chvíli se chceme rych-
le zapracovat a  svou energii soustředit na po-
stupnou úpravu zpravodaje tak, aby odpovídal 
Vašim představám prezentovaným v  anketě, 
s jejímiž výsledky Vás nyní stručně seznámím 
(podrobné vyhodnocení brzy najdete na www.
jedovnice.cz). 

Souhrnné zhodnocení ankety
Nejprve mi dovolte poděkovat všem, kteří vy-
užili možnosti podělit se s námi o svůj pohled 
na zpravodaj a anketu uchopili konstruktivně. 
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Poskytli jste nám důležité hodnocení a podně-
ty, kterých si vážíme a na které budeme reago-
vat. Nejvíce respondentů (90 z celkových 120) 
bylo ve  střední a  pokročilé věkové kategorii, 
což odpovídá i  trvalému zájmu o  tištěnou 
podobu zpravodaje. Na současném zpravodaji 
respondenti nejvíce oceňovali kratší sdělení 
nejrůznějšího obsahu: přehledy připravovaných 
kulturních, společenských, sportovních i spol-
kových akcí a krátké zprávy o nich, praktické 
informace k  fungování obce, zajímavosti ze 
společenské i obecní kroniky a také historické 
postřehy, zprávy z institucí (kulturních i vzdě-
lávacích) i  radnice a  reflektivní okénka Otce 
Václava. S rostoucím rozsahem textů a jejich 
časovou neaktuálností klesá náklonnost 
respondentů k  nim. Nejmenší zájem mají re-
spondenti o  podrobné přepisy usnesení rady 
i zastupitelstva.

Analýza Vašich komentářů
V doplňujících komentářích jste mimo podrob-
nější rozpisy plánovaných akcí navrhovali roz-
šířit okruh témat o životní prostředí, zejména 
zajímavé přírodní lokace v  okolí Jedovnic, 
a  chcete poznat také své zastupitele, vedení 
obce i další spoluobčany, kteří mají zajímavou 
profesi či koníčka, nebo třeba ovládají něja-
ké téměř zapomenuté řemeslo. Shodujete se 
i na oživování vzpomínek pamětníků. Názory 
se rozcházejí jak ohledně zastoupení historie 
(řada z Vás jí chce ve  zpravodaji více, někteří 
naopak méně), tak grafické podoby zpravodaje 
(upozorňujete na malý formát s malým písmem, 

přehnaně vysokou gramáž a  kvalitu papíru, 
černobílé fotografie). Dali byste také přednost 
objektivněji, a  zejména výrazně stručněji pre-
zentovaným zprávám o činnosti škol a spolků. 
Osobně motivované invektivy pominu, do kul-
tivované diskuze nepatří. Připomínky k webu 
a dalším médiím předáme.

Co s tím?
Chci Vás ujistit, že všechny Vaše argumenty 
zvážíme a  budeme hledat rovnováhu mezi 
jednotlivými názorovými póly tak, aby byla 
výsledná podoba zpravodaje přijatelná pro 
většinu těch, kterým na  vyváženém informo-
vání v obci záleží. Ve spolupráci s obcí budeme 
zvažovat modernizaci a  tisk zpravodaje, ale 
z Vašich odpovědí je zřejmé, že i když chápete, 
že role tištěných médií se dnes oslabuje, je pro 
Vás ať už z osobních důvodů či ohleduplnosti 
ke  generaci, která s  elektronickými médii ne-
pracuje, tištěná podoba zpravodaje důležitá. 
A to bude východiskem našich dalších úvah.

Na závěr si dovolím poznámku, kterou považu-
ji za velmi důležitou. Jediným cílem naší redak-
ce je informovat Vás, čtenáře a  spoluobčany, 
o  dění v  obci, zajímavých aktivitách i  osob-
nostech a ukázat jedovnický život – současný 
i minulý – v jeho plné šíři a pestrosti. Veškerou 
práci pro zpravodaj děláme a  budeme nadále 
dělat výhradně dobrovolnicky, tedy zdarma.
Za redakci Jedovnického zpravodaje Vás zdraví 
a na budoucí tvůrčí spolupráci se těší 

Katarina Petrovićová

Informace z radnice
Úvodem od starostky

Vážení spoluobčané,
úvodem mi dovolte krátké ohlédnutí za mi-
nulým rokem.
V první polovině loňského roku bylo postaveno 
a dáno do provozu nové multifunkční hřiště. 
Novými prvky byla také vybavena dětská hři-
ště v ulici Olšovecké a Legionářské. 

Koncem listopadu pak byly na základě výsled-
ků hlasování občanů v rámci participativního 
rozpočtu zabudovány workoutové cvičící 
prvky u  tenisových kurtů. Zde ještě zbývá 
dokončit úpravu okolního terénu, což nebylo 
možné realizovat na konci roku z důvodu kli-
matických podmínek.



5

Pokud jde o  místní komunikace, došlo 
o  prázdninách k  opravě asfaltového povrchu 
silnice okolo pošty a byl vybudován nový po-
vrch cesty vedoucí z  Tyršovy ulice k  rybníku 
Dymák. Byly rovněž zahájeny práce na  opra-
vě místní komunikace na  ulici Absolonova 
v Chaloupkách.
Abychom měli možnost opravovat výtluky 
na silnicích ve vlastní režii, bylo městysem po-
řízeno zařízení Infraset, pomocí kterého již pra-
covníci zeleně začali loni s opravou řady míst. 
Postupně budou i  v  letošním roce v opravách 
dle svých časových možností pokračovat. Letos 
byl navíc ještě dokoupen zalévač spár, který 
umožní další opravy poškozených komunikací.
Před prázdninami byly na parkovišti u rybníka 
nainstalovány platební automaty. Přestože je-
jich provoz není zcela bezproblémový, lze ho již 
po půl roce fungování zhodnotit jako přínosný. 
Městys získal z parkovného za toto období čistý 
příjem ve výši zhruba 232 tisíc Kč. To pro srov-
nání činí přibližně 80  % ročního nájemného 
vybraného z celé chatové oblasti.
Pokud jde o nájemné za pozemky v chatové 
oblasti, přistoupili jsme na  počátku letošní-
ho roku k uzavírání nových smluv s nájemci. 
Snahou je stanovit a vybrat nájemné v takové 
výši, která bude odpovídat ceně obvyklé. V roce 
2018 byly uzavřeny nájemní smlouvy s majiteli 
chat na  dalších 10 let, aniž by bylo nájemné 
jakkoli aktualizováno. Částka 8 Kč za  m2 tak 
zůstala beze změny od  roku 2009. Zvýšením 
nájemného by se příjmy do rozpočtu městyse 
mohly ročně zvýšit přibližně o 1 mil. Kč.
Z  důvodu zhodnocení finančních prostředků 
městyse byly v  loňském roce poprvé zřízeny 
termínované vklady a  spořicí účty. Přijaté 
úroky z  takto uložených peněz byly ve výši 3 
mil. Kč. Částečně se tak eliminoval vliv inflace 
a znehodnocování peněz na účtu městyse.
Na  závěr zhodnocení loňského roku se ještě 
zmíním o zprovoznění nových internetových 
stránek. Byl také vytvořen strategický plán 
rozvoje městyse. Poděkování zaslouží všichni, 
kteří se na výše uvedeném jakkoliv podíleli. 
Před závěrem roku proběhla i  prezentace tří 
ideových studií využití areálu Panského 
dvora. Zde je potřeba zvolit nejvhodnější 
a  reálné řešení. Nelze však očekávat, že se dá 

vše změnit najednou, i když bychom si to jistě 
přáli.

A co nás čeká v letošním roce?
V průběhu ledna byla podána žádost o dotaci 
na  revitalizaci horní části Havlíčkova ná-
městí. I přes obrovský zájem, kdy byly peníze 
v  tomto programu vyčerpány během tří dnů, 
se nám naštěstí podařilo přihlásit včas. Nyní 
čekáme na  vyhodnocení žádosti. Pokud vše 
dobře dopadne, realizace by měla proběhnout 
v letech 2025 až 2027.
Od  prosince probíhá jistě nepřehlédnutelná 
kabelizace vedení nízkého napětí. Pokud 
nenastanou neočekávané překážky, bude do-
končena do začátku prázdnin. Současně s tím 
je plánována v těchto trasách výměna veřejného 
osvětlení. Nyní jsou do  země ukládány chrá-
ničky, vlastní realizace veřejného osvětlení by 
měla navazovat v průběhu roku.
Tímto chci poděkovat všem občanům za jejich 
trpělivost se ztíženými podmínkami, které sou-
visí s prováděním stavebních prací na zvelebení 
městysu.
V  letošním roce je rovněž plánováno zahájení 
opravy komunikace a vybudování chodníků 
na  ulici K  propadání v  Chaloupkách. Po  ní 
bude následovat oprava komunikace na  ulici 
Wanklova.
Abychom předešli situaci, kdy se položí nový 
povrch vozovky a  následně se přihlásí správci 
sítí s  požadavkem na  opravu svých zařízení, 
oslovila jsem všechny již na  konci roku 2022 
s tím, aby nám své záměry sdělili.
Reagovala vodárenská společnost Boskovice 
s  požadavkem na  opravu vodovodu a  ka-
nalizačních přípojek na  ulici K  propadání 
a Wanklova. Tyto opravy jsou plánovány před 
opravou komunikace a měly by probíhat v ob-
dobí od května do konce prázdnin.
Na první polovinu prázdnin je také naplánová-
na výměna tří stran oplocení fotbalového hři-
ště, které je v těchto místech v nevyhovujícím 
technickém stavu.
V letošním roce by se konečně měli dočkat žáci 
průmyslové a  základní školy nového multi-
funkčního hřiště na Větřáku, na jehož vybu-
dování se městys podílí částkou 1, 5 milionu 
Kč.
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Probíhají také nová jednání týkající se úpravy 
křižovatky u benzinové čerpací stanice. Na této 
stavbě se bude podílet Jihomoravský kraj 
a městys. V  současnosti se řeší majetkoprávní 
vztahy. Realizace by mohla tedy proběhnout 
v letech 2025 až 2027.
Uvedla jsem jen nejdůležitější plánované akce 
na  tento rok. V  průběhu celého roku bude 

probíhat průběžná údržba veřejného prostran-
ství, zeleně apod.
V souvislosti s tím bych vás ráda všechny po-
žádala, abyste se v  co největším počtu připo-
jili ke každoroční akci Ukliďme Česko, která 
bude samozřejmě probíhat i  u  nás. Přispějme 
tak vlastním přičiněním k  lepšímu vzhledu 
Jedovnic.

Irena Žižková

Usnesení rady a zastupitelstva

Vzhledem k  výsledkům únorové ankety již 
v  tomto čísle Jedovnického zpravodaje nejsou 
zařazeny anonymizované výpisy z usnesení Rady 
a  Zastupitelstva městyse Jedovnice. V  anke-
tě jste je totiž vyhodnotili jako nejméně čtenou 
a  žádoucí rubriku. Výpisy máte k  dispozici 

na  webových stránkách obce www.jedovni-
ce.cz, případně na elektronické úřední desce 
na  budově radnice. Na  webu obce lze v  oddílu 
MĚSTYS v  rubrice Zastupitelstvo a  rada najít 
vedle těchto výpisů z usnesení také celé zápisy 
ze zasedání zastupitelstva.

Participativní rozpočet 2024 – 2. kolo (500.000 Kč)

Výsledky 1. kola (ukončeného):
V letošním roce nápady vzešly přímo od obča-
nů. Zapojilo se celkem 35 osob a někteří obča-
né předložili více návrhů. Všem děkujeme.
Sešlo se celkem 26 podnětů. Po  posouzení 
proveditelnosti v  roce 2024 postoupilo devět 
z nich do 2. kola, v němž budou hlasováním 
občanů vybráni 3 finalisté.
•	 Hlasování je určeno pro občany Jedovnic 

od 15 let (každý má pro každé kolo právě 1 
hlas).

•	 Ve 2. a 3. kole se hlasuje buď on-line na webu 
obce, nebo „papírově“ v místní knihovně.

•	 Hlasování pro 2. kolo bude ukončeno 
v pondělí 15. dubna.

•	 Ve  3. kole bude z  finalistů vybrán vítězný 
návrh, určený k realizaci.

•	 Hlasování pro 3. kolo bude ukončeno 
v úterý 30. dubna.

Návrhy postupující do 2. kola:
1. Oprava vstupního schodiště kulturního 

domu
2. Obnova interiéru kulturního domu – stoly, 

židle podlaha, obložení

3. Dětské hřiště za kulturním domem – nové 
hrací prvky

4. Vybavení kuchyně v Chaloupkách
5. Oprava schodů ke kostelu 
6. Smuteční obřadní síň – oprava pláště
7. Oprava zábradlí kolem rybníka
8. Oprava střechy č.p. 44 – u Havlíčka
9. Oprava komunikace Na Větřáku u bytovek 

č.p. 529, 808
Návrhy vyřazené pro nemožnost realizace 
v roce 2024, a to z těchto důvodů:
•	 rozsah nákladů na realizaci překračuje výšku 

participativního rozpočtu,
•	 úpravu nelze realizovat pro časovou nároč-

nost překračující rok 2024,
•	 je nutné nejdříve vypracovat projekt,
•	 návrh není v  souladu s  dlouhodobou 

koncepcí.
10. Oprava fasády kulturního domu 
11. Úprava pěšinky po břehu rybníka ke kempu 
12. Zvýšení počtu parkovacích míst na Kopci 
13. Výtah na  zdravotním středisku – nejde 

o obecní budovu
14. Smuteční obřadní síň – úprava výsadby 

před síní
15. Vyasfaltování hráze u Budkovanu
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16. Vodotrysk, fontána, minivodopády 
na Barachově 

17.  Opravy fasády radnice
18. Vybudování pomníku obětem světových 

válek
19. Oprava komunikace v Podhájí včetně opra-

vy mostku
20. Asfaltový pumptrack – cvičná dráha pro 

singletrail 
21. Úprava parku TGM

22. Kontejnery na tříděný odpad – zvýšení po-
čtu, revitalizace jejich okolí

23. Vyznačení stání na  parkovací ploše mezi 
ulicí K Propadání a Wanklovou

24. Úprava strmého úseku cesty spojující konec 
ulice Nad rybníkem s Barachovem

25. Oprava pěší stezky k  základní škole 
z Barachova – od čp. 117

26. Chodník od  autobusové zastávky 
v Chaloupkách k čp. 357

Rada městyse Jedovnice

Připomínáme soutěž Rozkvetlé Jedovnice 2024 – jarní a velikonoční

Letošní soutěž, tradičně nazývaná Rozkvetlé 
Jedovnice, je tentokrát zaměřena na velikonoč-
ní výzdobu – a  tedy nejde už jen o  ryze „za-
hradnicky“ zaměřené hodnocení.
Bude se vybírat po třech nejlepších ve 2 kate-
goriích, a to:
•	 Nejhezčí velikonoční předzahrádka
•	 Nejhezčí velikonoční dům
Fotografování probíhá od  21. března do 
14. dubna 2024. Můžete se hlásit, můžete 

posílat fotografie nebo tipy (na  mail  
josef.plch@jedovnice.cz).
Vyhodnocení proběhne tentokrát formou veřej-
ného hlasování – v neděli 21. dubna v kinosále 
poběží od 14.30 do 17.30 smyčka, kde budou 
všechny fotografie promítány. Každý příchozí 
bude mít možnost si celou fotografickou sek-
venci prohlédnout a  svým favoritům vhodit 
hlas.
Jste všichni srdečně zváni. 

Kulturní komise

Příspěvek na kastraci koček

Rada městyse Jedovnice 
na  svém zasedání dne 14. 3. 
2024 schválila opatření k  re-
gulaci toulavých a  opuštěných 
zvířat, definovala Pravidla 
poskytování finančního daru 
na  kastraci koček a  kocourů 
v městysi Jedovnice a vyčlenila 
na ni pro rok 2024 20 000 Kč. Příspěvek je určen 
pro kastraci toulavých nebo opuštěných koček a ko-
courů, ale může být použit i pro kastraci domácích 
mazlíčků.
Příspěvek bude poskytován na kastraci kočky 
nebo kocoura v jednotné výši 500 Kč, maxi-
málně pro tři zvířata ročně na jedno číslo po-
pisné nebo orientační. 
Podmínky poskytnutí příspěvku (je třeba spl-
ňovat všechny zároveň):
•	 žadatel – vlastník kočky/kocoura nebo 

přechodný pečovatel o  toulavé nebo 

opuštěné zvíře má prokazatelně trvalý pobyt 
v Jedovnicích 

•	 kočka/kocour se nalézá nebo chová na úze-
mí městyse Jedovnice,

•	 žadatel nechá kočku/kocoura vykastrovat 
ve veterinární ordinaci VetKa v Jedovnicích, 
K Propadání 87.

Kompletní Pravidla poskytování finančního 
daru na  kastraci koček a  kocourů v  měs-
tysi Jedovnice najdete na  www.jedovnice.
cz v  sloupci Městys – sekce Vyhlášky a  na-
řízení. Tamtéž je ke  stažení také formulář 
žádosti. V  papírové podobě můžete formulář 
získat na podatelne a pokladně Úřadu městyse 
Jedovnice a ve veterinární ordinaci VetKa.

Rada městyse Jedovnice
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Obecní policie
Přehled činnosti strážníků Obecní policie městyse Jedovnice za rok 2023

1. Dohled nad veřejným pořádkem
•	 dohled nad dodržováním veřejného pořádku 

na k.ú. Jedovnic, v případě narušení se reali-
zují opatření k jeho nápravě,

•	 dohled nad veřejným pořádkem při spole-
čenských, kulturních a sportovních akcích,

•	 kontroly restauračních zařízení a  vytipova-
ných míst se zaměřením na  problematiku 
podávání alkoholu mládeži osobám mladším 
18 let,

•	 dohled nad dodržováním obecně závazných 
vyhlášek a nařízení městyse,

•	 vyhledávání černých skládek, jejich doku-
mentace, pátrání po původcích,

•	 odchyt volně pobíhajících psů,
•	 provoz a  obsluha kamerového dohlížecího 

systému.
2. Ochrana osob a majetku
•	 boj proti majetkové kriminalitě, zejména 

proti krádežím,
•	 ochrana osob,
•	 preventivní kontroly objektů v majetku měs-

tyse, komerčních i soukromých.
3. Doprava
•	 dohled nad dodržováním bezpečnosti a ply-

nulosti provozu na pozemních komunikacích,
•	 dohled u přechodů pro chodce,
•	 usměrňování dopravy v  případě akutní 

potřeby,
•	 kontroly dodržování stanoveného dopravní-

ho značení,
•	 měření rychlosti,
•	 dohled nad placením poplatků za parkování.
4. Asistence 
•	 asistence při převozu peněz,
•	 doručování písemností pro orgány státní 

správy a místní samosprávy,
•	 asistence Policii ČR, Hasičskému záchran-

nému sboru a  Záchranné službě v  případě 
nenadálých i plánovaných událostí a akcí,

•	 potřebná asistence místní samosprávě.
5. Výjezdy na žádost občanů
•	 zákroky a úkony směřující k nápravě nejrůz-

nějšího protiprávního stavu,

•	 řešení mezilidských sporů na úrovni občan-
ského soužití,

•	 asistence občanům při řešení jejich složitých 
životních situací.

6. Parkovací automaty
•	 kontrola funkčností parkovacích automatů,
•	 zajištění oprav závad na  parkovacích 

automatech,
•	 technická pomoc parkujícím řidičům.
7. Statistika řešení přestupků a další činnosti
V  roce 2023 řešila Obecní policie Městyse 
Jedovnice celkem 217 přestupků:
•	 130 přestupků bylo projednáno a  vyřešeno 

domluvou,
•	 87 přestupků bylo projednáno a  vyřešeno 

příkazem na místě:
 - 41 přestupků proti pořádku v  územní 
samosprávě,

 - 7 přestupků proti veřejnému pořádku,
 - 3 přestupky proti majetku,
 - 33 přestupků fyzických osob podle zákona 
o silničním,

 - 3 přestupky podle zákona o ochraně zdraví 
před škodlivými účinky návykových látek.

•	 8 případů podezření ze spáchání přestup-
ku bylo oznámeno příslušnému správnímu 
orgánu.

•	 4 důvodná podezření ze spáchání trestného 
činu byla oznámena Policii ČR.

Dále proběhlo 27 odchytů zvířat (psů).
Bylo realizováno 961 výjezdů strážníků 
na oznámení a podněty občanů a 54 výjezdů 
na žádost PČR.
Obecní policie nenahrazuje práci PČR. V na-
léhavých případech nebo při nedostupnosti 
obecní policie volejte prosím Policii České 
republiky: tísňová linka 158.
Obvodní oddělení PČR Blansko: tel. 
974 631 396.
Úřední hodiny Obecní policie městyse Jedovnice: 
středa 13.00–17.00, tel. 723 204 979. 

Luděk Kolář, velitel Obecní 
policie městyse Jedovnice
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Společenská kronika
Přehled o obyvatelích – rok 2023

Počáteční stav k 1. 1. 2023 – 2913 osob.
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Leden Muži 4 0 -7 -2 -5  
  Ženy 2 1 -4 -1 -2 2906
Únor Muži 10 0 -2 -1 7  
  Ženy 3 1 -3 -1 0 2913
Březen Muži 22 1 -17 -3 3  
  Ženy 0 0 -9 -1 -10 2906
Duben Muži 11 0 -6 -1 4  
  Ženy 5 1 -4 0 2 2912
Květen Muži 17 0 -8 0 9  
  Ženy 7 0 0 -1 6 2927
Červen Muži 21 1 -27 -1 -6  
  Ženy 1 3 -4 0 0 2921
Červenec Muži 8 1 -8 -1 0  
  Ženy 2 2 -3 0 1 2922
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Srpen Muži 20 2 -8 -1 13  
  Ženy 4 0 -3 0 1 2936
Září Muži 14 1 -10 -3 2  
  Ženy 2 3 -1 0 4 2942
Říjen Muži 6 2 -4 0 4  
  Ženy 3 1 -2 0 2 2948
Listopad Muži 4 0 -1 -1 2  
  Ženy 2 0 -1 0 1 2951
Prosinec Muži 5 0 -2 -2 1  
  Ženy 3 0 -2 0 1 2953
Celkem  176 20 -136 -20 40  

K 31. 12. 2023 žilo v Jedovnicích 2953 oby-
vatel. Ve srovnání se stavem k 1. 1. 2023 (2913 
obyvatel) je v Jedovnicích o 40 obyvatel více.
Tereza Gottwaldová, matrikářka ÚM Jedovnice 

Jubilanti

Blahopřejeme všem jubilantům, kteří slaví na-
rozeniny v měsíci březnu a dubnu 2024.
Přejeme jim pevné zdraví, štěstí a spokojenost 
do dalších let života.
Březen
 7. 3.  Růžena Trojáčková, Jiráskova 28,  

88 roků
 7. 3.  Štefana Tomášková, Zahradní 699,  

88 roků
 20. 3.  Ing. Vladimír Hadrava, Palackého 

280, 89 roků
 21. 3.  Jarmila Holá, Na Kopci 502, 81 roků
 21. 3.  Jarmila Ševčíková, Zahradní 699,  

89 roků
 23. 3.  Jana Štelmachová, Záměstí 101,  

95 roků
 28. 3.  Jana Kubešová, Podhájí 495, 83 roků

 31. 3.  Marie Krebsová, Záměstí 112, 81 roků
Duben
 4. 4.  Karol Smorada, Riviera 637, 85 roků
 6. 4.  Alžbeta Stará, Na Kopci 634, 86 roků
 11. 4.  Josef Tesař, Legionářská 52, 81 roků
 12. 4.  Jaroslav Martinásek, Kostelní 36,  

80 roků
 24. 4.  Květa Vančurová, Nad Rybníkem 524, 

86 roků
 27. 4.  Ing. Karel Zwiener, Na Větřáku 726, 

81 roků
 28. 4.  MgA Jaroslav Zouhar, Zahradní 699, 

87 roků 
50 roků manželství – zlatou svatbu oslavili
dne 23. 3. 2024 Ing.  Pavel, CSc. a  Marie 
Huňkovi, Havlíčkovo náměstí 78,
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dne 13. 4. 2024 Oldřich a  Jana Valouchovi, 
Havlíčkovo náměstí 665.
Vítáme mezi námi
V letošním roce je prvním narozeným mimin-
kem Kristýna Hrušková, nar. 20. 1. 2024.

Informace o činnosti místních škol
Mateřská škola

Pohádky nás baví, my 
chceme být zdraví
Uvedené motto provázelo děti i paní učitelky 
ve třídě Kapříci celé dva měsíce. Učili jsme se, 
jak si udržovat naše zdraví, a hledali jsme ta-
jemství poznání ukryté v pohádkách. 
Začali jsme pohádkou O pejskovi a kočičce. 
Uvařili jsme pomyslný dort a  třídili potra-
viny na  zdravé a  nezdravé. Další pohádkou 
byl Otesánek a s ním odpověď na otázku, proč 
je nezdravé se přejídat a  jak důležitý je pohyb 
pro naše tělo. A už se k nám kutálí Koblížek, 
dětmi vymalovaný pomocí temperových 
barev. Děti se učily dějovou posloupnost, 

pohádku dramatizovaly a  přijaly poučení, že 
se nevyplácí důvěřovat cizím lidem. Navštívila 
nás i Červená Karkulka s Šípkovou Růženkou. 
Děti se dozvěděly, jaké jsou dobré a  špatné 
vlastnosti a  jaké pocity můžeme mít při dob-
rém a  špatném jednání a  také jak důležitý je 
pro naše zdraví přiměřený odpočinek a spánek. 
V  rámci polytechnické výchovy rozeznávaly 
různé materiály, pracovaly s pilkou, kladívkem 
a  akuvrtačkou a  vytvořily domeček ze dřeva. 
Zapojit musely i  logické myšlení, jelikož plá-
novaly cestu pomocí robotické včely Bee-bot. 
To všechno v  pohádce O  třech prasátkách. 
Kouzelné téma jsme zakončili pohádkou O ko-
houtkovi a slepičce a přivítali tak první jarní 
dny. Společně jsme vyrobili kurník pro slepičky 
a kohoutka.
Učíme se navzájem si pomáhat, spolupracovat 
a rozdělit se stejně jako slepička s kohoutkem. 
Ač nás pohádky provázejí již několik generací, 
stále v nich můžeme najít ponaučení do svých 
životů. 

Jitka, Lenka a Katka, paní 
učitelky ze třídy Kapříci

Ptáčku, přileť k nám na zob!
Ve třídě Hastrmánci jsme si vybrali téma „Jak 
krmíme ptáčky“. Vyhledávali jsme obrázky 
ptáků, pozorovali jejich zbarvení, vyprávěli si 
o tom, že jsou ptáci stálí a stěhovaví, a přemýš-
leli o  tom, jaké krmení je pro ptáky vhodné, 
a  co naopak nesmí. Děti se během čtrnácti 
dnů naučily rozeznat kosa od datla či sýkor-
ku od vrabce a červenky. Sledovaly na inter-
aktivní tabuli krmítko online a snažily se přijít 
na  to, proč menší ptáčci uletí vždy, když se 
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přiblíží strakapoud. Zahráli jsme si pohybovou 
hru „Nenasytný strakapoud“ a naučili se píseň 
„Kdo to ťuká na okénko“. V polytechnice jsme 
se společnými silami pustili do výroby ptačího 

krmítka ze dřeva. Děti obrušovaly hrany dřeva 
smirkovým papírem, učily se pracovat podle 
návodu a  používat svěrák, kladivo a  hřebíky. 
Během dvou dnů jsme měli krmítko hotové, 
a to i s nátěrem. Krmítko nám pan školník při-
pevnil na zábradlí. Ptákům se v krmítku oprav-
du zalíbilo. Teď už jen pravidelně dosypáváme 
zrníčka a  nakukujeme. Někteří odvážlivci se 
pustili i  do výroby ptačího zobu do  formiček 
(směs sádla a semínek), které jsme pak rozvěsili 
po  školní zahradě. Také při vycházkách jsme 
ptáčky poslouchali a sledovali a hledali krmít-
ka i budky. Některé děti své nadšení přenesly 
i do svých rodin.

Martina a Monika, paní učitelky 
ze třídy Hastrmánci

Vítání jara
„Smrt plave po vodě, nové léto k nám jede, 

s červenými vejci, žlutými mazanci.“
Vynášení Morany – Smrtky se stalo ve  třídě 
Kačenek tradicí. Začátkem prvního jarního 
měsíce jsme začali zdobit třídu sněženkami 
a  petrklíči vyrobenými z  papíru. Na  vycház-
kách jsme ve všech zahrádkách hledali jarní 
květiny, a že jsme jich našli! Učili jsme se je 
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pojmenovat a  také chránit, aby včelky měly 
co mlsat. Naučili jsme se říkadla a  popěvky 
o  příchodu jara, shlédli příběh o  tom, jak se 
Andulka bála Smrtky (Chaloupka na  vršku). 
A pak jsme se vydali do polí. Z klacíků a suché 
trávy jsme vyrobili Moranu. Děti jí přidělaly 
věneček ze suchých plodů lopuchů. Ve  třídě 
jsme ji ještě oblékli a vyrobili korále ze šnečích 
ulit. Všichni jsme se moc těšili na konec týd-
ne, kdy jsme v pátek před „Smrtnou nedělí“ šli 
k místnímu rybníku Olšovci. Cestou jsme zpí-
vali a  svým zpěvem potěšili i  kolemjdoucí. 
Na břehu rybníka jsme Smrtku odstrojili a za-
pálili. Pozorovali jsme kouřící loutku na klidné 
hladině a  zpívali jsme: „Nesu, nesu Smrtku, 
k  Zelenému čtvrtku, až tu Smrtku odnesu, 
nové léto přinesu.“ Lidový obyčej vynášení fi-
gury, která symbolizuje zimu a  temné období 
roku, je velmi starý, a přesto díky zachovávání 
tradic stále živý.
Alena a Markéta, paní učitelky ze třídy Kačenky

Poznáváme naše tělo
Během února a  března jsme ve  třídě Žabiček 
poznávali své tělo a jeho smysly a učili jsme se, 
jak pečovat o své zdraví. Využili jsme digitální 
výukový program „Barevné kamínky“. Děti 
velice bavilo zkoumat kosti v  těle pomocí 
virtuálního rentgenu, skládat kostru, připojo-
vat svaly i  jejich úpony. Další zajímavou částí 
výukového programu byly vnitřní orgány 
a krevní oběh. Zuby, vlasy a nehty jsme ně-
kolikrát zvětšili pod mikroskopem. Naši tří-
du navštívil také skutečný lékař, MUDr.  Jan 
Dušátko. Vyprávěl nám o  kostech v  lidském 
těle a o své práci v nemocnici. V jedné písnič-
ce se zpívá: „šest a dvě stě kostí máme, tělem 
hýbáme“; pan doktor k ní doplnil, že nejtvrdší 
kostí je čelist. Tělem jsme hýbali v  místnosti 
volnočasových aktivit a  na  multifunkčním 
hřišti. Naše smysly jsme zkoušeli na  různých 
vůních a chutích, poznávali jsme zvuky, tréno-
vali pozornost našich očí. Hmatem jsme roz-
lišovali velikost korálků a poznávali předměty 
v  hmatovém pytlíku. Připravili jsme zdravou 
zeleninovou pomazánku, uvařili bylinkový 
čaj s  medem a  citronem. A  co nám nejvíce 
pomáhá být zdraví? Společně jsme se shodli 

na  tom, že je to dobrý spánek, pravidelný 
pohyb, zdravá strava a spokojená mysl.

 Lenka a Jitka, paní učitelky ze třídy Žabičky

Co připravujeme v nadcházejícím 
období pro děti a rodiče
•	 Den otevřených dveří – 11. dubna
Zveme všechny děti, které se chystají k zápisu 
do MŠ Jedovnice, a jejich rodiče na návštěvu. 
Přijďte se podívat, jak to u nás chodí:-). Děti si 
mohou pohrát nebo třeba vybarvit omalován-
ku. Od 8.00 do 11.00 hodin budou přístupné 
obě budovy mateřské školy. 
•	 Registrace k  zápisu do  MŠ Jedovnice 

od školního roku 2024/2025
Vážení rodiče, od  poloviny měsíce dubna se 
můžete registrovat k zápisu do mateřské školy.
Jak se registrovat? Přes www.msjedovnice.cz si 
zvolíte čas zápisu, zadáte potřebné údaje a jako 
přílohu vložíte vyplněnou Žádost o  přijetí 
dítěte k  předškolnímu vzdělávání. Žádost 
najdete na našem webu v sekci ke stažení. Další 
informace jsou uvedeny na plakátku.

Jitka Kučerová, ředitelka MŠ Jedovnice
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Základní škola

Zápis do 1. třídy ZŠ Jedovnice 
proběhne v úterý 9. dubna od 14 
do 17 hodin. www.zsjedovnice.cz 
Podrobné informace vyšly již v JZ 2024 /1+2.

Nové učebny na ZŠ Jedovnice
V průběhu jarních prázdnin prošly proměnou 
dvě z  našich učeben. Školní klub se změnil 
v multimediální učebnu a školní dílny v poly-
technickou učebnu.
V  multimediální učebně se můžeme těšit 
na  nové notebooky pro žáky i  s  pojízdnou 

dobíjecí skříní, notebook učitele s  možností 
ovládání PC žáků, výukový software pro pří-
rodní vědy (biologie, chemie, fyzika, geomet-
rie, paleontologie…), sluchátka a další pomůc-
ky pro výuku cizích jazyků, dotykový panel 
místo dataprojektoru, 3D tiskárnu atd. Učebna 
je určena pro žáky obou stupňů.
V nových dílnách budou děti pracovat na no-
vých poncích, k  dispozici budou mít některé 
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nové nářadí (vrtačku, dekupírku, frézku, pá-
sovou pilu atd.). Nechybí zde místo ani pro 
robotiku (programovací sady, konstrukční sta-
vebnice, programovací bluetooth robot, Lego 
stavebnice, aj.). I zde je umístěn dotykový panel 
a přes wifi sem byl zaveden také internet.
Podmínkou pro získání projektu bylo zajiště-
ní bezbariérovosti školy. V  prvním patře tak 
vznikla nová toaleta pro vozíčkáře, pro přepra-
vu mezi patry byl zakoupen schodolez.
Věříme, že se v nově zrekonstruovaných prosto-
rách bude žákům i učitelům líbit a práce s no-
vými pomůckami jim přinese radost i poznání.

Ing. Lenka Danielová, Ph.D., ředitelka ZŠ

Zahraniční mobility pedagogů
Naše základní škola je od 1. 7. 2023 zapojena 
do projektu Erasmus+ pro mobilitu studujících 
a zaměstnanců ve školním vzdělávání s názvem 
„Otevřená škola pro 21. století“.
Cílem projektu je zlepšení jazykových kom-
petencí pedagogů, zkvalitnění inkluzivního 
vzdělávání a rozvíjení environmentální výcho-
vy a vzdělávání na ZŠ Jedovnice. 
V rámci projektu se pedagogové vydali v úno-
ru na jeden ze španělských ostrovů, na daleké 
Tenerife. V průběhu týdenního pobytu učitelé 
získali nové poznatky pro výuku jazyků meto-
dou CLIL, zabývali se moderními metodami 
výuky environmentální výchovy a vzdělávání, 
hledali způsoby naplňování cílů udržitelného 
rozvoje, seznámili se také teoreticky i praktic-
ky se způsoby dobrovolnictví v  podmínkách 
základní školy. Setkání se zúčastnilo přes 40 
učitelů ze čtyř zemí EU. Celé vzdělávání bylo 
realizováno v anglickém jazyce. 
Do konce projektu je pro učitele připravena ješ-
tě jedna zahraniční mobilita. Těšíme se rovněž 
na návštěvu našich nových zahraničních part-
nerů společně s jejich žáky u nás v Jedovnicích. 

Ing. Lenka Danielová, Ph.D., ředitelka ZŠ

Úspěchy našich žáků – projekt 
Příběhy našich sousedů
V  prvním pololetí školního roku 2023/2024 
žáci 8. třídy, Tomáš Fránek, Radek Lebiš, 
Zbyněk Nečas a  Josef Vágner, pracovali spo-
lečně s  vyučujícím Mgr.  Lukášem Zouharem 
na projektu „Příběhy našich sousedů“. Jedná 
se o  vzdělávací projekt neziskové organizace 
Post Bellum, která spravuje archiv Paměti 
národa (rozsáhlou sbírku nahrávek vyprávění 
pamětníků událostí 20. století), pro žáky os-
mých a devátých tříd základních škol a  tercií 
a kvart víceletých gymnázií. Ti se za podpory 
svých učitelů a  lidí z  Post Bellum na  několik 
měsíců stanou rozhlasovými nebo televizní-
mi dokumentaristy. Mají za  úkol vyzpovídat 
pamětníka, natočit vzpomínky, digitalizovat 
fotografie, prozkoumat archivy, a  nakonec 
vytvořit rozhlasovou, televizní nebo psanou 
reportáž či dokument. Nakonec musí vystoupit 
před publikem a výsledky své práce představit 
veřejnosti a odborné porotě.
Naši žáci si vybrali náročnou disciplínu – 
rozhlasovou reportáž – a  oslovili paní Elišku 
Kouřilovou (nar. 1937), prababičku jednoho 
z  nich. Při setkání s  ní se seznámili s  jejím 
pohnutým životem, ale také s  její moudrostí 
a životním optimismem. Následně se vypravili 
do Českého rozhlasu Brno, kde pod vedením 
zkušených redaktorů vytvořili finální verzi své 
reportáže.
V úterý 12. 3. 2024 v divadle Radost proběh-
la slavnostní prezentace výsledků práce týmů 
z  několika základních škol před zcela zaplně-
ným hledištěm i odbornou porotou. Naši kluci 
i tento úkol zvládli, za což byli odměněni nejen 
hlasitým potleskem publika, ale také nadše-
ným hodnocením odborné poroty.
Za jejich práci a vzornou reprezentaci naší školy 
jim patří velký obdiv a pochvala. Poděkování 
náleží také panu učiteli Lukáši Zouharovi, spo-
lečnosti Post Bellum a městysi Jedovnice za fi-
nanční příspěvek nezbytný k účasti v projektu. 
Děkujeme!
Fotografie najdete na str. 2, rozhovor s členy týmu 
na str. 27.

Ing. Lenka Danielová, Ph.D., ředitelka školy
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Základní umělecká škola F. B. Ševčíka 

Úspěchy žáků hudebního 
oboru v okresním a krajském 
kole klavírní soutěže 
Ve čtvrtek 29. února 2024 se v Blansku kona-
lo okresní kolo soutěže MŠMT v oboru hra 
na klavír. Z naší ZUŠky se vypravilo přednést 
své programy 11 klavíristů. Potěšili nás svými 
výkony a také pěknými oceněními.
Markéta Kajtárová, Nikola Jankůjová 
a Markéta Kubíčková získaly 3. cenu. 
Lucie Francová, Theodor Malý, Magdalena 
Škvařilová a Magdalena Tesařová si přivezli 
2. cenu. 
Karolína Spoustová, Lukáš Mottl, David 
Hreňo a  Karolína Petruželová získali 
ve  svých kategoriích první ceny a  postup 
do krajského kola. 
Porota také ocenila interpretaci skladeb Jana 
Nováka v  podání Magdaleny Škvařilové 
a Karolíny Petruželové.
Absolutní vítězkou se stala Karolína Spoustová. 
Žáci jsou ze tříd p.  uč. Frkalové, Hreňové 
a Mašové. 
Po  úspěších v  okresním kole postoupili čtyři 
naši žáci do  krajského kola, které se konalo 
ve dnech 20. a 21. března v Mikulově. 
Lukáš Mottl si přivezl 3. cenu, David Hreňo 
a Karolína Petruželová 2. cenu. 
Karolína Spoustová získala 1. cenu.
Všem našim klavíristům gratulujeme a děkuje-
me za hezkou reprezentaci školy!

Radka Hreňová

Jednou větou
•	 Pro spřátelené organizace jsme uspořádali vý-

chovné koncerty, a to v MŠ v Jedovnicích 
a  v  MŠ v  Brně-Přízřenicích. Program byl 
tak pestrý a výjimečný, že jsme si vysloužili 
i  písemné poděkování, které jsme zveřejnili 
na našich webových stránkách. 

•	 Na  pobočce ve  Křtinách jsme zahráli 
a  zazpívali klientům v  domově Santini 

a na  zámku pak uspořádali s  velkým úspě-
chem vystoupení pro Josefské sympozium. 

•	 V  rámci pěveckého oddělení připravila 
p.  uč. Korčáková seminář pro žáky, kte-
ří se chystají na  soutěž Mládí a  Bohuslav 
Martinů v Poličce. Metodicky jim pomáhala 
prof. Jarmila Janíčková z brněnské konzerva-
toře, za což jí velice děkujeme. 

•	 V  květnu nás čeká velká akce – budeme 
hostit Festival základních uměleckých 
škol z blanenského okresu (více: plakátek 
na str. 16 a pozvánka na str. 34).

Výtvarný obor
A  máme tu zase jaro... V  tomto období jsme 
dokončili práci na  kresbách a  malbách, které 
byly nebo budou odeslány do několika soutěží.
Malovali jsme na téma „Náš venkov“ obrázky 
inspirované životem na  vesnici, vycházkami 
do lesa a řemesly, která byla dříve s venkovem 
spjata. 
Druhá soutěž – „Dražba pro Fénix“ – byla 
charitativní akcí, ve které děti svými díly po-
máhají handicapovaným spoluobčanům.
A  jak je již u  nás tradicí, účastníme se opět 
soutěže „Moje Veličenstvo kniha“. Tentokrát 
jde o kolektivní práce na  téma draci a herbář 
neznámých rostlin.
Aby toho soutěžení nebylo málo, čeká nás ještě 
přehlídka výtvarných oborů ZUŠ, tak dou-
fáme, že svým středověkým tématem porotu 
třebas zaujmeme.

Jitka a Jakub Vávrovi

Taneční obor
Začalo druhé pololetí a  s  ním i  nácvik cho-
reografií na  slavnostní koncert. Ve všech sku-
pinách máme vybrané písně, hotové první 
choreografie a  tvoříme další a  další. Ještě nás 
však čeká spousta práce, tak na nás můžete my-
slet, ať se vše povede na taneční koncert. Ten se 
uskuteční v pátek 7. 6. 2024 v KD Jedovnice 
od 17 hodin. Všichni jste srdečně zváni.

 Nádherné jaro přeje Lenka Šimková
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3. ročník

FESTIVAL
základních uměleckých škol 

blanenského okresu
zřizovaných jihomoravským krajem

aneb „Příště u vás“ 
***

25. 5. 2024 F 12–18 h.
před kulturním domem v Jedovnicích

ZUŠ ADAMOV F ZUŠ BLANSKO F ZUŠ BOSKOVICE

ZUŠ JEDOVNICE F ZUŠ LETOVICE

ZUŠ VELKÉ OPATOVICE

***
vstupné dobrovolné F drobné občerstvení zajištěno

Ing. Jaromíra Vítková



17

Děti a mládež
Mateřské a rodinné centrum Dymáček

Dymáčkoviny 1/2024 
Milí rodiče, prarodiče a přá-
telé rodinného a mateřského 
centra Dymáček, na začátku 
března se uskutečnil mimo 
náš pravidelný program oblí-
bený bazárek. Akce byla úspěšná, a to včetně 
nové sekce pro dospělé. Moc děkujeme za po-
moc všem organizátorkám během příjmu ob-
lečení, prodeje, ale i  při výdeji. Další bazárek 
bude v říjnu. 
V únoru jsme měli speciální hernu v maskách. 
Děti měly krásné kostýmy a moc jim to slušelo. 
Ať už v kostýmech nebo bez nich, pobavili se 
všichni. 

Pravidelný program pro 
rodiny s dětmi
•	 PONDĚLÍ: HERNA V  DYMÁČKU 

9.00–11.00 
V  klubovně Dymáčku, Havlíčkovo náměstí 
44, 1. patro
Určeno pro všechny i  bez registrace. Přijďte 
s  dětmi i  s  vnoučaty, společně si hrajeme 
i tvoříme.
•	 ČTVRTEK: CVIČENÍ RODIČŮ 

(PRARODIČŮ) S DĚTMI
9.00–10.00, pro děti ve věku od 1,5 do 3 let
Kulturní dům, vstup zadními dveřmi 
(u kontejnerů).

•	 LAKTAČNÍ PORADENSTVÍ: realizuje 
Lucie Hýblová (www.luciehyblova.cz). Je také 
porodní dulou. Základní rady ohledně kojení 
podává i telefonicky a zdarma. Lze si domlu-
vit osobní konzultaci doma nebo v Dymáčku 
a  čas setkání naplánovat tak, aby vyhovoval 
i pracujícím ženám.

Rezervace multifunkčního hřiště
Již je možné využít multifunkční hřiště městy-
se Jedovnice, na základě naší rezervace:
vždy v úterý, ve středu 10.00–11.00 a ve čtvr-
tek 15.00–16.00 je možné přijít na  otevřené 
hřiště, primárně s dětmi do 6 let (starší souro-
zenci mohou přijít také). Doprovodem nemusí 
být jen rodič, ale i jiný rodinný příslušník, kte-
rý má odpovědnost za svěřené dítě. 

Tábor s Indiány
Na  základě spolupráce se spolkem Indiáni 
informujeme o možnosti využít pobytové tá-
bory 2024 pro (pra)rodiče s dětmi od 2 do 6 
let. Program táborů je zaměřený mimo jiné 
na logopedickou prevenci. Jedná se o jedinečný 
pobytový tábor v této věkové kategorii. 
Více informací na  webových stránkách:  
taborvteepee.webnode.cz.
Přejeme krásné jarní dny, třeba i  s  malými 
deštíky. 

Váš Dymáček 
https://www.marcdymacek.cz/

Skaut

Oddílová výprava Amazonek 
Na  první výpravu letošního roku (1.–3. 3. 
2024) jsme s oddílem vyrazily do nedalekých 
Křtin. Po  večerním příjezdu a  ubytování 
v místní skautské klubovně jsme zjistily, že na-
ším úkolem bude osvobodit několik vedoucích 
našeho oddílu, které byly vtaženy do  karetní 
hry Dixit a nemohly se dostat zpět. 

Posilněny buchtami z domu jsme se tedy v so-
botu ráno vydaly po družinkách shánět zatou-
lané karty – klíče od herního světa – do okolí 
Křtin. Cestou jsme plnily nejrůznější týmové 
i  znalostní úkoly a  procházka lesem plným 
skalních útvarů a  rozkvetlých jaterníků nám 
příjemně uběhla. 
Po  obědě jsme si vyzkoušely rukodělku se 
smršťovací fólií, kdy jsme tvořili vlastní Dixit 
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kartičky. Později odpoledne jsme při hře 
v  zámeckém parku získaly poslední chybějící 
karty. Ty bylo dále nutné poskládat do správ-
né konstelace. K  tomu nám dopomohly indi-
cie od  výrobců hry, které jsme po  prokázání 
různých dovedností (např. první pomoci či 

logického myšlení) měly šanci najít ve  večer-
ních Křtinách. 
Otevření brány Dixitu se podařilo, a tak jsme 
v  neděli dopoledne mohly zamávat barokní 
perle jižní Moravy a sednout na autobus směr 
Jedovnice. 

Skautky z 6. oddílu

Pionýr

Špioni u Rosniček
V pionýrské klubovně se to hemží případy, kte-
ré čekají na své vyřešení! A koho jiného na to 
povolat, než naše PioŠpiony?
Prostřední oddíl Rosniček se již od  začátku 
školního roku snaží řešit nejrůznější případy 
a  zločiny. Zvládli jich vyřešit už mnoho a při 
tom procvičují své znalosti v morseovce, vázání 
uzlů, vyrábí KPZ a vše si poctivě zaznamenáva-
jí do svých deníků. Své znalosti o Velikonocích 
si ověřili ve kvízové šipkované a luští jednu zá-
hadu za druhou.
A  nám nezbývá nic jiného, než jim popřát 
hodně štěstí. Věříme, že členové Rosniček tuto 

odvážnou výzvu zvládnou splnit hravě do kon-
ce roku.

Terka

Uzlařská regata
V únoru se v naší klubovně konala tradiční sou-
těž Uzlařská regata. Celkem se sešlo 24 účast-
níků, kteří mezi sebou poměřovali dovednosti 
ve vázání a využití uzlů. Mezi lehčí uzly patřil 
například ambulák nebo osmička, ti zručnější 
zvládali i  takovou katovu smyčku nebo dračí 
uzel. Soutěžící jsou rok od  roku připravenější 
a jejich výkony letos byly opravdu obdivuhodné. 
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Schválně, zkuste si uvázat zkracovačku nebo 
jiný výše zmíněný uzel do 8 sekund!

Peťa

Letíme do vesmíru
Začátkem jarních měsíců se uskutečnila ves-
mírná víkendovka na základní škole v Podomí.
Když jsme dorazili na místo, dozvěděli jsme se, 
že se ztratily nějaké planety ze Sluneční sou-
stavy, a  proto jsme celý víkend dělali vše pro 
to, abychom to napravili a planety vrátili na svá 

původní místa. Čekala nás spousta dobrodruž-
ných her a úkolů, nepřekvapil nás ani orientač-
ní běh, a dokonce jsme měli i  rukodělky, kde 
jsme si vyrobili své vlastní promítací nástroje, 
díky kterým jsme si mohli na zeď promítnout 
naše oblíbené souhvězdí.
Nakonec se nám povedlo všechny ztracené 
planety vrátit zpět, abychom měli Sluneční 
soustavu zase pohromadě. Všichni jsme si ví-
kendovku moc užili a těšíme se na další!

Míša

Spolky
Sokol

„Ze zákulisí“ divadelního 
představení Osm žen
Herci vídeňského ochotnického spolku 
Vlastenecká omladina, včetně paní režisérky 
Jany Salot, přijeli do Jedovnic v den představení 
detektivní komedie od francouzského dramati-
ka Roberta Thomase v neděli 24. března 2024 

již v  dopoledních hodinách několika osobní-
mi auty, mnohdy i  s  rodinnými příslušníky. 
Po  přivítání ochotníků zástupci pořádajícího 
Sokola a malém občerstvení si herci v sále kina 
připravili scénu z  dovezených rekvizit a  celé 
dopoledne se zodpovědně věnovali zkoušce. 
Museli scénu přizpůsobit velikosti jeviště, 
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rozvrhnout místa příchodu a odchodu z jeviště, 
rozdělit scénu paravány… K dispozici jim byli 
naši zkušení divadelní technici – osvětlovač 
a zvukař pan Charvát a promítač pan Skoupý.
Po poledni stihli herci navštívit místní restau-
raci Olšovec a posilnit se obědem. Pak už je če-
kalo rychlé oblečení kostýmů, potřebná úprava 
vizáže a duševní příprava na vystoupení.
Po  úspěšném představení napínavé detektivní 
komedie s námi členové Vlastenecké omladiny 
ještě krátce poseděli, pozvali nás na připravova-
ný muzikál My Fair Lady na podzim ve Vídni 
a vydali se na cestu do svých domovů.
Myslím, že jim můžeme za všechny diváky po-
děkovat za to, že jsme díky nim strávili příjem-
né a zábavné nedělní odpoledne.
(Barevnou fotografii souboru i s rodinným dopro-
vodem najdete na str. 2, pozn. red.)

Slet už je „za dveřmi“
V letošním červenci nás čeká účast na největ-
ším sokolském svátku – všesokolském sletu. 
Již od  září probíhá v  naší jednotě nácvik ně-
kolika hromadných skladeb. Předškolní děti 
nacvičují skladbu Mravenci, kde pod vedením 
Ferdy „pracují“ s  padákem a  se stonožkou. 
Starší žactvo pilně trénuje cviky na  bradlech 
pro vystoupení ve  Fitness. Ženy se zapojily 
do  nácviku skladeb Babí léto (cvičení s  dešt-
níky) a Rocková symfonie (cvičební pomůcka 

sock poi). Několik odvážných mužů bude v roli 
Jamese Bonda vystupovat ve cvičení s názvem 
Před kamerou. Muži a ženy, společně s nejstar-
šími sokoly – Věrnou gardou, si zatančí na pís-
ně Karla Gotta ve skladbě s poetickým názvem 
Jdi za štěstím.
První veřejné předvedení nastudova-
ných hromadných skladeb proběhne 
v Jedovnicích na sletu župy Krále Jiřího 18. 
května 2024. Vystoupení na sokolském hřišti 
bude předcházet průvod, sportovní program 
pak doplní tanečním vstupem Tetiny a Lipka, 
zazpívají ženy z Písně.
Cvičenci se stihnou před XVII. všesokolským 
sletem v  průběhu května a  června zúčastnit 
i dalších místních, oblastních a župních sletů, 
např. 25. 5. v Tišnově a ve Vanovicích, 15. 6. 
v Přerově, 16. 6. ve Vyškově. V Brně proběhne 
krajský slet 9. června. Všichni se pak již těšíme 
na setkání sokolů z celé republiky i ze zahraničí 
na XVII. všesokolském sletu v Praze 4. a 5. čer-
vence 2024. V  doprovodném kulturním pro-
gramu vystoupí i pěvecký sbor Píseň a pódiové 
skladby předvedou děti z Lipky.
Motto letošního sletu je Spojujeme! Tak se 
budeme těšit, že „se spojíme“ na některém ze 
sokolských vystoupení.

Kateřina Klimešová, starostka 
TJ Sokol Jedovnice

Rozhovor 
… s Jiřím Rimplerem, legendou jedovnického minigolfu

V minulém čísle jste se dozvěděli něco o úspěších 
minigolfového klubu MGC Jedovnice. Většina 
čtenářů tedy již tuší, že jméno Rimpler souvisí 

s  minigolfem a  že Rimplerové jsou dva, otec 
Josef a  syn Jiří, a  oba jsou minigolfoví mistři 
republiky. Pojďme zjistit víc! Ptát se budeme 
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Jiřího Rimplera, předsedy a zakladatele klu-
bu MGC Jedovnice.
XX Kdy a kde minigolf vlastně vznikl a kdy se 

začal hrát u nás?
Historie minigolfu je podrobně popsána 
na  stránkách Českého minigolfového sva-
zu (https://www.minigolf-sport.cz/), proto jen 
stručně: Minigolf vznikl jako zábavně trénin-
kový doplněk klasického golfu ve  20.–30. le-
tech 20. století v Americe. První minigolfové 
hřiště v  tehdejším Československu, betonové, 
bylo vybudováno v Praze v roce 1968. V roce 
1969 vzniklo první eternitové hřiště u  nás, 
ve  Smetanových sadech v  Olomouci, a  také 
první sportovní oddíl minigolfu pod TJ 
Lokomotiva Olomouc.
XX A kdy a jak jste se k minigolfu dostal vy? 

Začal jsem hrát v šesti letech s dědou, na hřišti 
v  Blansku, kde jsme tehdy bydleli. Tátu mi-
nigolf nebavil, ale děda to fakt uměl a naučil 
mě to – i  s  jediným míčkem a holí pro veřej-
nost jsme hrávali kolem 30 (poznámka SP: to 
znamená v průměru 1,7 úderu na jamku, což je 
naprosto skvělé!). Jenže když mi bylo 15, děda 
mi umřel. Po  dvouleté pauze za  mnou kdosi 
přišel, jestli bych nechtěl hrát minigolf závodně 
za Blansko. Tak jsem to zkusil, od roku 1989 
jsem hrál 2. ligu, pak první, ale když nám těsně 
utekl postup do extraligy, kluky to přestalo ba-
vit a v roce 1993 se oddíl rozpadl. 

XX To je přesně ten rok, kdy vzniklo jedovnické 
hřiště – jak to tenkrát bylo?
 V té době jsem už dobře znal jedovnický kemp, 
protože tam táta dělával správce a mamka ve-
doucí kuchyně. A bylo tam jedno místo, které 
se pro hřiště perfektně hodilo. Podařilo se mi 
přesvědčit tehdejšího majitele kempu k  in-
vestici a  odkoupili jsme 15 let staré hřiště ze 
zábrdovického koupaliště v Brně, spíš už hro-
madu šrotu. Opravili jsme ho a ty dráhy slouží 
dodnes – tedy původní jsou jen železné rámy, 
eternitové desky se musí měnit tak po  dvou 
letech, protože se rozpadají působením povětr-
nostních vlivů.
Ale zpět do r. 1993 – na budování hřiště se se mnou 
podíleli další čtyři kluci a hned jsme založili klub 
MGC a  začali hrát 2. ligu. Postupně jsme se pro-
pracovali až do extraligy, tu hrajeme od roku 2009. 

XX Ještě se vraťme k vašemu tatínkovi Josefu 
Rimplerovi, říkal jste, že ho minigolf původně 
vůbec nebavil. Později se ale stal famózním 
hráčem a mistrem republiky.
Táta začal hrát až v  seniorském věku, on to-
tiž byl fotbalista a  do  50 let hrával za  Metru 
Blansko. Pak se staly dvě věci: po úrazu musel 
s fotbalem skončit a začalo se mu stýskat po je-
dovnickém kempu – jak už jsem zmiňoval, léta 
býval správcem rekreačního areálu ČKD, ale 
když kemp kolem roku 2000 odkoupila obec, 
musel ze dne na den odejít.
A  jak mu kemp chyběl a  věděl, že my tam 
máme to minigolfové hřiště, začal se opatrně 
zajímat. A protože byl celý život velký sporto-
vec a  na  minigolf měl dobrého trenéra, tedy 
mě, šla jeho výkonnost strašně rychle nahoru 
a za tři roky se stal ve své kategorii mistrem re-
publiky. Teď v posledních letech už hraje spíš 
pro radost, přece jen je ročník 1947, ale pořád 
je fakt moc dobrý. 
XX Tak to klobouk dolů! Ještě bych se ráda vrá-

tila k jedovnickému minigolfovému klubu. 
Kolik členů má MGC v současnosti?
Registrovaných členů je kolem padesáti nebo 
šedesáti, ale aktivních hráčů je z toho v součas-
ností jen čtrnáct. Extraligu hraje sedm mužů 
– tým tvoří šest hráčů a náhradník. Další hráči 
pak hrají nižší soutěže, ale jen v jednotlivcích. 
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XX Jsou mezi členy i ženy a dívky? Daří se vám 
získávat nové hráče, děti a juniory? 
Pár žen by se v MGC Jedovnice našlo, ale jen 
mezi neaktivními. Ani děti bohužel nikdy 
dlouho nevydržely. Nové hráče tak získáváme 
spíš díky přestupům. V  Jedovnicích jsme vy-
chovali skvělé juniory, ti po přechodu do kate-
gorie mužů ale víc hostují v Praze.
XX Máte v Jedovnicích nějaké pravidelné tré-

ninky, kam by se zájemci mohli přijít podívat? 
Máte trenéra? Jak často a jakým způsobem se 
minigolf vlastně trénuje? A co v zimě?
Trenéra máme, dokonce certifikovaného, je to 
Lukáš Kučera, náš hráč a také jednatel MGC 
Jedovnice. Trénuje děti a  začínající hráče 
na  hřišti v  Brně, kde o  minigolf zájem trvá. 
My trénujeme bohužel většinou samostatně. Já 
jsem během března a dubna na hřišti v kempu 
každý druhý den, často i v únoru, prostě abych 
hrál a trénoval techniku úderu. Někdy jezdíme 
společně trénovat na  adventure-golfové hřiš-
tě do  Brna, tam se dá hrát i  v  zimě. Jakmile 
koncem dubna začne sezóna turnajů, tak když 
je turnaj v  neděli, my přijedeme na  místo už 
v pátek ráno a dva dny společně trénujeme.
XX Jak probíhá takový minigolfový turnaj?

V 8 ráno začíná soutěž a skončí až třeba o půl 
šesté večer. Nalosují se skupiny po třech hráčích 
z různých týmů, vždycky jeden hraje, druhý se 
připravuje a  třetí zapisuje, a  zatím na  dalších 
jamkách takto hrají další trojice. Odehrají se 
4 okruhy, takže když hraje třeba 80 lidí, tak se 
to stihne do pěti tak akorát. Kdo má nejméně 
úderů za ta 4 kola, ten vyhrává. Je možné hrát 
i  „K.O. na  jamky“, to nastoupí 32 nejlepších 
hráčů turnaje, vybere se 9 jamek a hrají vždy 2 
hráči proti sobě, 1. s 32., 2. s 31. a tak dál. Když 
jeden dá jedničku a druhý ne, tak je to 1:0 a jde 
se na další dráhu, hráč s horším skóre na konci 
vypadává. Ve 2. kole proti sobě hraje 16 hráčů, 
pak 8, pak 4 a nakonec finále.
XX A jak je to s adventure golfem? Tomu se 

v MGC věnujete teprve pár let, je to relativní 
novinka, že?
V  roce 2019 jsem si jen tak šel zkusit jeden 
podzimní turnaj. Účastnili se ho nejlepší hráči, 
i mistři světa, a  já jsem ten turnaj překvapivě 

vyhrál. Ohromně mě to chytlo a kluky to taky 
začalo bavit, a od té doby adventure golf (AG) 
hrajeme. Jsme na 1. místě v republice a věřím, 
že na letošním mistrovství světa získáme něja-
kou medaili, kéž by mistra světa.
V klasickém minigolfu hráč musí být dokona-
le přesný, aby uspěl – dát jamku za 2 údery je 
hrubá chyba. V adventure golfu jsou ty dráhy 
úplně jiné a některé ani na jedničku není mož-
né zahrát. 
XX Je každé AG hřiště vytvořené úplně indivi-

duálně, nebo existují nějaké povinné prvky? 
Kdo a jak ty dráhy vlastně vymýšlí?
Každé adventurové hřiště je opravdu jiné, žád-
né povinné prvky nejsou... Není nikde ani stej-
ná nebo podobná dráha, v tom je právě ta krása 
a to dobrodružství. 
Většinu AG hřišť v  Česku nakreslil a  vy-
projektoval pan Daniel Vlček, který je taky 
šéfem české AG reprezentace. V  roce 2008 si 
postavil první hřiště na své zahradě v Horním 
Bezděkově u  Kladna a  později ještě jedno, 
takže tohle je nejstarší AG areál u nás. Podle 
jeho návrhu vznikla také tři hřiště Eva, Adam 
a Venuše v areálu Bowling Brno, kde se bude 
hrát 27.–28. 4. 2024 finále světové Adventure 

Golf Tour jednotlivců a 14.–16. 6. mistrovství 
světa za účasti 6 hráčů z MGC Jedovnice (viz 
JZ 2024/1+2, str. 25, pozn. red.). Na  hřišti 
budou i  divácké zóny, je tam terasa, ze které 
je krásně vidět celé hřiště, tak třeba nás někdo 
z Jedovnic přijede podpořit.
XX Celému týmu MGC Jedovnice přeji hodně 

mini- i adventure-golfového štěstí a vám děkuji 
za rozhovor!

Připravila Soňa Plchová

Za redakci jen dodáváme, že hráči z klubu 
MGC Jedovnice včetně Jiřího Rimplera bu-
dou Jedovnice reprezentovat na obou světo-
vých událostech. 
Další informace o mistrovství světa v Brně 
viz https://www.golf-eagles.cz/wagm2024/.
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Kultura
Novinky v knihovním fondu od 5. 2. 2024 

BELETRIE PRO DOSPĚLÉ
Hejno havranů (Kate Stewart)
Hra čísel (Danielle 
Steel)
Hříšné přání – Liliový 
palác (Hannah 
Conrad)
Jak se do lesa volá 
(Marie Horová)
Krutá rozkoš (J. D. 
Robb)
Těla (Klára Vlasáková)
Nádherně krutý (T. J. 
Geissinger)
Marta spí (Romy Hausmannová)
Milé dítě (Romy Hausmannová)
Balada pro Emily (Jarmila Stráníková)
Domek pro dva (Kathryn Taylor)
Někdo z nás (Kristýna Trpková)
Sestry pod vycházejícím sluncem (Heather 
Morrisová)

Smrt šumavského poustevníka (Vlastimil 
Vondruška)
Škola pro německé nevěsty (Aimie K. 
Runyan)
Vlak do Samarkandu (Guzel Jachina)
Zulejka otevírá oči (Guzel Jachina)
NAUČNÁ LITERATURA
Včelařství krok za krokem (Kaspar Bienefeld)
BELETRIE PRO DĚTI / MLÁDEŽ
Jak vosa Žofka vyrazila do  světa (Olga 
Bendíková)
Knížka (Hervé Tullet)
Prvňáci mají rádi legraci – první čtení s úkoly 
(Zuzana Pospíšilová)
To si piš! (Ivona Březinová)
Frankův kouzelný fotbal (Frank Lampard)
Mí praštění rodiče (Pete Johnson)
Psí ráj – Kája (Aimee Harperová)

Michaela Doleželová, knihovnice

Síťování nejen z kraje pod Kojálem 

Příjemné nedělní odpoledne prožili dne  
18. února 2024 návštěvníci přednášky „O kro-
jích a  síťovaných čepcích“ spojené s výstavou, 
besedou a praktickými ukázkami síťování. Paní 
Lenka Macečková z Nového Hrozenkova, dr-
žitelka titulu Mistr tradiční rukodělné výroby 
Zlínského kraje a značky Pravé Valašské, sezná-
mila účastníky s dnes už méně známými, ovšem 
unikátními textilními technikami, v minulosti 
spojenými se životem v Jedovnicích. Pochválila 
naše kurzy síťování, které v  Jedovnicích vede 
Jarmila Stehlíková. Právě ona k  nám paní 
Macečkovou pozvala a  také se s  ní podělila 
o postup při výrobě rukaviček, jejichž výroba 
byla v našem kraji jedinečná.

Poučné vzpomínky a poutavé vyprávění lektor-
ky doprovázela výstava síťovaných neboli – jak 
se také v  Jedovnicích říkalo – „necovaných“ 
výrobků, konkrétně záclon, ozdobných deček 
či rukaviček z regionu Jedovnic, z Valašska po-
tom rozmanitého folklorního oblečení. Není 
divu, že vyprávění vyvolalo spontánní besedu. 
Kdo se chtěl dozvědět více, mohl nahlédnout 
do  knih na  výstavce tematické literatury, 
fotografií a  vhodného textilního materiálu. 
Děkujeme organizátorům i  lektorce za  nejen 
příjemně, ale i užitečně strávený volný čas.

Redakce



24

Bezpečnost v silniční dopravě: Beseda nejen pro řidiče

Místní skupina Českého červeného kříže 
uspořádala v  sobotu 24. února 2024 besedu 
zaměřenou na  bezpečnost silničního provozu 
a změny silničního zákona.
Přednášející se problematice věnoval velmi 
podrobně a  důkladně. Důraz kladl na  pre-
venci a  bezpečnost silničního provozu, 

včetně používání reflexních prvků pro viditel-
nost chodců. Vyvolal velký zájem posluchačů, 
který vyústil v  živou diskuzi. Nebylo proto 
překvapením, že se beseda díky dotazům účast-
níků a ochotě lektora na ně odpovídat značně 
protáhla. 

Redakce 

410 let od stanovení jedovnických hranic

26. února uplynulo 410 let od  stanovení je-
dovnických hranic. Stejně byla pojmenována 
i  přednáška Josefa Plcha, která se uskutečnila 
k  tomuto kulatému výročí v  neděli 25. úno-
ra 2024 v  kinosále jedovnického kulturní-
ho domu. Představen při ní byl donedávna 
neznámý dokument z  roku 1614 vydaný 
v Jedovnicích, ve kterém se na dvou sporných 
místech stanovuje průběh hranice mezi zá-
brdovickým klášterem a  tehdejším majite-
lem Jedovnic, Janem Drnovským z  Drnovic 
na Rájci.
Josef Plch vysvětlil důvody sepsání dokumen-
tu, historické souvislosti a  spolu s  posluchači 
pomyslně prošel tehdejší spornou hranici mezi 

panstvími, a  to s využitím současných mapo-
vých podkladů. Zajímavou perličkou byl způ-
sob vyznačení hranice v  místech, kde nebylo 
možné udělat značku na  stromě – v  takovém 
případě svědkové vytvořili „kopec nově ze 
země nasypaný, do něhož kovářské okuje jsou 
vloženy“. Přednášku uzavřela bohatá diskuse.
Těm z  vás, kteří se této poutavé přednášky 
nezúčastnili, mohu doporučit článek Josefa 
Plcha, který byl vydán v Jedovnickém zpravo-
daji 2018/5+6 (str. 26–30). V  případě zájmu 
ho najdete v  archivu zpravodaje na webových 
stránkách městyse.

Zdenek Škvařil

Česko-ukrajinské sousedské posezení a informace z Centra pro cizince 

V  neděli 3. března se uskutečnilo již druhé 
setkání jedovnických občanů s  ukrajinskými 
sousedy „K  sobě blíž“ v  sále v  Chaloupkách. 
Ve  spolupráci s  Centrem pro cizince 
Jihomoravského kraje, Charitou Blansko, stu-
denty z Gymnázia Blansko, skauty z Jedovnic 
a spolkem Restart proběhla akce, jejímž cílem 
bylo propojit komunity, užít si pohodové odpo-
ledne s hudebním programem (zahráli a zazpí-
vali studenti z Gymnázia Blansko, jedovnická 
kapela JPS a dvě paní učitelky ze zdejší ZUŠ), 
ale také se seznámit s aktuální situací ukrajin-
ských uprchlíků.
Dobrou zprávou bylo zahájení kurzu češ-
tiny pro ukrajinské občany v  Jedovnicích, 
na  který se podařilo získat dotační podporu 
Ministerstva vnitra ČR.

Za Jedovnický zpravodaj jsme položili několik 
otázek paní Lence Herčíkové z  Centra pro 
cizince JMK, která je krajskou koordinátor-
kou pro adaptaci a  integraci držitelů dočasné 
ochrany.
XX Centrum pro cizince JMK má mnohale-

tou zkušenost s pomocí příchozím do ČR. 
Jak se změnila Vaše práce od začátku vál-
ky na Ukrajině? Jaké problémy příchozím 
z Ukrajiny pomáháte nyní řešit?
V  roce 2022 jsme pomáhali ukrajinským 
uprchlíkům zejména s  bydlením, začali jsme 
nabízet službu tlumočnického doprovodu, 
např. u lékaře či na úřadu, a rozšířili jsme také 
nabídku kurzů češtiny.
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Nyní řešíme zejména aktuální problémy sou-
visející s pobytem v České republice, převážně 
prodloužení dočasné ochrany, žádosti o huma-
nitární dávky, nostrifikaci dokladů o vzdělání, 
zápis dětí do  školek a  škol, doprovody. Lidé 
z Ukrajiny často využívají kariérové poraden-
ství: pomáháme s  hledáním zaměstnání i  se-
psáním životopisu. 
Pořádáme také setkání s našimi odbornými pra-
covníky jak v našem Centru v Brně, tak na vý-
jezdních setkáních po  celém Jihomoravském 
kraji, mimo jiné i  v  Jedovnicích v  hotelu 
Riviéra. 
XX Během česko-ukrajinského setkání vaše cent-

rum nabídlo ukrajinským účastníkům indivi-
duální konzultace, využil této nabídky někdo? 
Ano, ptali se hlavně na změny ve státním hu-
manitárním ubytování od 1. 9. 2024, na zdra-
votní pojištění v souvislosti s prodloužením do-
časné ochrany nebo na  započitatelné náklady 
na bydlení pro zranitelné osoby. A objednávali 
se k  individuálnímu sociálnímu poradenství. 
Ostatně, mnoho z přítomných Ukrajinců vyu-
žívalo a využívá služby Centra pravidelně a do-
jíždějí i do Brna.
XX Jak jste během prezentace zmínila, mnozí 

občané ČR nevědí, že příchozí z Ukrajiny s do-
časnou ochranou, kteří jsou v ČR zaměstnáni, 
přinášejí do státního rozpočtu v souhrnu více 
prostředků, než kolik stát na ně vynakládá. 
Můžete to prosím upřesnit? 
Ke  smutnému výročí dvou let trvajícího vá-
lečného konfliktu vydalo Ministerstvo práce 
a  sociálních věcí tiskovou zprávu „Dva roky 
pomoci ukrajinským uprchlíkům v da-
tech MPSV“ (https://www.mpsv.cz/web/cz/

tiskove-zpravy-mpsv), ve které tuto informaci 
explicitně zmiňuje. Osoby s  dočasnou ochra-
nou přinášejí na odvodech a daních do českého 
systému dvakrát tolik finančních prostřed-
ků, než stát vyplácí na  humanitární dávky. 
Humanitární dávka a  Mimořádná okamžitá 
pomoc jsou jediné dávky, o které si mohou tyto 
osoby požádat, protože nespadají do klasického 
systému státní sociální podpory, a to ani v pří-
padě, že už tu dva roky v ČR pracují a odvádějí 
sociální pojištění.
XX Je možné někde najít veřejně dostupné statis-

tiky o občanech Ukrajiny s dočasnou ochranou, 
např. kolik jich momentálně žije v Jedovnicích? 
V  Jedovnicích teď žije 142 osob s  dočasnou 
ochranou s registrovaným pobytem, z toho 33 
ubytovaných v rámci tzv. HUMPO. Aktuální 
data najdete online na  GEOPORTÁL 
HUMPO. 
XX Před rokem se na podobném sousedském se-

tkání ženy z Ukrajiny shodovaly, že se chtějí co 
nejdříve vrátit domů. Konec války je ale stále 
v nedohlednu, podmínky ze strany ČR se zpřís-
ňují a česká veřejnost postupně ztrácí sympatie 
k uprchlíkům... Je něco, co byste chtěla vzkázat 
přímo do Jedovnic?
V  současné době nemůžeme říct, kdy kon-
flikt skončí a  kdy se budou všichni moci 
na Ukrajinu vrátit. Považujeme ale za důležité 
v  současné době nevnímat osoby s  dočasnou 
ochranou jako uprchlíky nebo migranty, ale 
jako lidi. Lidi, v  jejichž kůži by patrně nikdo 
z nás nechtěl být.
XX Děkujeme nejen za rozhovor, ale hlavně 

za vaši práci.
Redakce 

Připomínka násilného odsunu židovských obyvatel

V  úterý 12. března 2024 se konal v  Muzeu 
regionu Boskovicka vzpomínkový akt týkající 
se odchodu židovských obyvatel z  Boskovic. 
Od této smutné události uplynulo letos 82 let. 
Účastníky transportů do  koncentračních 
táborů byli i  jedovničtí občané. Jedovnice 
opustili již 29. či 30. října 1941 a  na  svůj 

tragický osud čekali v  Boskovicích, v  domě 
U Vážné studny č. p. 55 a 46. K jejich deportaci 
došlo 14. a 15. března 1942.
Kéž připomínka těchto událostí přispěje 
k tomu, aby se již nikdy neopakovaly. 

Redakce
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Jarní koncert

V  sobotu 23. března 2024 se rozezněl písně-
mi sál kulturního domu. Je milou tradicí, že 
ŽPS Píseň zve na  jarní koncert hosty z blízka 
i  z  dáli. Letošními hosty byly zpěvačky ŽPS 
Voces Gaudi z Českých Budějovic (viz fotogra-
fie na str. 2). Program koncertu doplnily dětské 
sbory ZUŠ F. B. Ševčíka Jedovnice, a to kon-
krétně ze Křtin a z Lipovce pod vedením p. uč. 
Ivety Moťkové a za klavírního doprovodu Julie 
Hrivíkové. Pro tuto příležitost dětem škola za-
koupila zbrusu nové šátky, které je rozsvítily ve-
selými barvami. Sál vyzdobila nádhernou jarní 

výzdobou paní Renata Novotná, za což jí patří 
velký dík. Všem účinkujícím se vystoupení po-
dařilo a potěšili přítomné posluchače, kteří je 
odměnili zaslouženým potleskem.
Sbor Voces Gaudi byl naším hostem od  pát-
ku, takže jsme stihly zpěvačkám z  Budějovic 
ukázat krásu jeskyň i  přírody Moravského 
krasu i  architektonicky a  výtvarně zajímavé 
kostely v obci i okolí. S nadšenými hosty jsme 
se rozloučily s příslibem, že za rok se uvidíme 
v Českých Budějovicích.

Kateřina Veselá, členka ŽPS Píseň

Duchovní sloupek
Pozitivní žhářství
S  Velikonocemi jsou spojeny různé symbo-
ly – vajíčka, zajíčci, kuřátka, naklíčené obilí. 
Všechny připomínají nový život.
V kostele se setkáváme s dalším symbolem. Je 
jím kombinace světla a tepla, které se uvolňuje 
při rychlé a samoudržující se exotermické oxi-
daci hořlavých plynů uvolňovaných z  paliva, 
srozumitelně řečeno plamen ohně a  svíček. 
Svěcením ohně začínají velikonoční obřady, 
od ohně se zapálí velikonoční svíce zvaná paškál 
a od něho se postupně zapalují svíčky v rukou 
přítomných. I jedna svíčka je lepší než tma, ale 
když je jich hodně, zalijí chrámový prostor pří-
jemným světlem. Je to názorné vyjádření toho, 
jak se zpráva o  zmrtvýchvstání ukřižovaného 
a pohřbeného Ježíše šířila od člověka k člověku.
Aby něco hořelo, je nutné palivo a jeho zahřátí 
na  teplotu vznícení, čímž se jeho pevné nebo 
tekuté skupenství mění na plyn a ten, pokud je 
kolem kyslík, hoří, hřeje a svítí. Po počátečním 
zahřátí si už hořící předmět sám vyrábí teplo 
potřebné k proměně paliva na plyn, který zajiš-
ťuje další pokračování procesu hoření. Nehoří 
tedy dřevo, parafín, vosk, olej nebo petrolej, ale 
plyn, ve který se teplem palivo promění. Běžně 
užívaná paliva byla kdysi rostlinami žijícími 
z tepla a světla Slunce a z vody. I ten vosk vy-
robily včely z  rostlin a parafín je z  ropy nebo 
uhlí, a  tudíž z pravěkých pralesů. Po zapálení 

z nich ty nenápadně uložené sluneční produkty 
dostáváme zase ven.
Velikonoční oheň před kostelem nás tedy 
na  jedné straně směřuje do  daleké minulosti 
k prapůvodu použitého paliva a na druhé stra-
ně do  budoucnosti, kterou máme a  můžeme 
prozařovat my, když se necháme „zapálit“, když 
budeme stejně jako to palivo ochotni něčeho se 
vzdát pro dobro jiných lidí. Svíčky, které spa-
lují samy sebe, aby osvítily okolí, jsou pro nás 
inspirací. 
Kromě ochoty něco dobrého dělat potřebujeme 
něco na  způsob kyslíku obsaženého ve  vzdu-
chu. Na  jeho množství závisí způsob hoření. 
Když je ho málo, plamen čoudí, když je ho 
dost, částečky uhlíku se rozžhaví v  plameni, 
shoří na jeho povrchu, a tudíž nemá co čoudit. 
Když je kyslíku nadbytek, plamen svítí ještě 
víc, protože nejen žhaví částečky uhlíku, ale 
přímo je spaluje. Takový efekt působí třeba 
cylindr petrolejky.
Omlouvám se za  všechny ty složitosti, chtěl 
jsem jen ukázat, že i  tak jednoduchý symbol, 
jako je plamínek svíčky, v  sobě skrývá řadu 
dalších symbolů, nad kterými můžeme bádat 
a  převádět je na  konkrétní záležitosti tvořící 
náš život, chceme-li sami svítit, a  ne jen vy-
užívat službu jiných. Co je pro mě palivem, 
co oxidantem, jak se můžu zahřát na  teplo-
tu vznícení, co mě může zapálit pro nějakou 
dobročinnost?
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Velikonoce v křesťanském pojetí jsou takovým 
škrtnutím sirkou nebo zapalovačem, které za-
jistí počáteční zahřátí. Dál je to na nás. Pokud 
budeme ochotni být „palivem“ a  kromě toho 
najdeme spolehlivý zdroj „kyslíku“, můžeme 

hořet trvale, můžeme starořímské konstatování 
„homo homini lupus“ neboli „člověk člověku 
vlkem“ obrátit naruby a být si vzájemně nejen 
ovcemi, ale bratry a sestrami.

Václav Trmač, farář

Historie
Příběhy našich sousedů: rozhovor o projektu

Jak už jste se dočetli v  příspěvku na  str. 14, 
čtyři zvídaví osmáci ze ZŠ Jedovnice se zapojili 
do projektu „Příběhy našich sousedů“. Před za-
čátkem tohoto setkání jsme si s našimi mladý-
mi dokumentaristy krátce popovídali.
XX Kluci, jak jste se k tomuto projektu dostali? 

Byli jste vybráni z více zájemců, nebo jste byli 
jediní odvážlivci? 
Pepa: Přišel s tím pan učitel Zouhar, představil 
nám ten projekt a my čtyři kamarádi jsme si 
řekli, že do toho půjdeme. 
Tomáš: Vlastně k  nám do  školy přišla paní 
lektorka Haraštová (Tereza Haraštová je re-
gionální koordinátorka projektu společnosti 
Post Bellum, pozn. red.) a měla prezentaci pro 
všechny osmičky a  devítky, ale my jsme jako 
jediní zareagovali.
XX Na webových stránkách Příběhů se píše se 

o různých školeních a workshopech – jakých 
jste se zúčastnili?
Radek: První setkání bylo o  tom, jak pamět-
níka vůbec najít. Na druhém workshopu jsme 
se učili používat diktafon a  vytvořit nějakou 
osnovu otázek a připravit se na to tázání. Pak 
bylo setkání s  pamětnicí a  natočili jsme asi 
hodinový rozhovor. Z  něj jsme museli vybrat 
nejzajímavější pasáže, pak jsme se znovu sešli 
s  paní lektorkou, která nám ukázala, jak si 
vytvořit scénář a poradila nám, jak dál pokra-
čovat. Taky jsme navštívili Český rozhlas, kde 
nám pomohli nahrávku sestříhat. Ještě jsme 
připravili doprovod z fotek. A teď přijde posled-
ní krok, a to veřejná prezentace.

XX Proč jste vybrali právě paní Elišku 
Kouřilovou ze Křtin, a ne někoho přímo 
z Jedovnic?
Tomáš: Je to moje prababička, kluci mě hned 
přemlouvali, že mám z nás nejstarší příbuznou. 
Hlavně se jim zdálo hrozně zajímavé, že praba-
bička zažila za války bombardování Křtin. 
Zbyněk: Vytipovali jsme si i  několik pamět-
níků z Jedovnic, ale nakonec jsme se rozhodli 
takhle.
XX Znali jste paní Kouřilovou osobně už 

předtím?
Radek: My ostatní jsme se s  ní setkali až 
v rámci projektu.
XX Jaké bylo první setkání? Byli jste z natáčení 

nervózní? Kolikrát jste se s pamětnicí sešli?
Radek: Bylo to všechno během jednoho setká-
ní. Trochu nervózní jsme na  začátku byli, ale 
to spíš z té techniky, jinak to samotné povídání 
bylo moc příjemné.
Zbyněk: Setkání bylo velmi dobré, některé od-
povědi mě překvapily, paní byla i vtipná, třeba 
vyprávěla, že když vybuchl Černobyl, tak měli 
Sověti novou hymnu, „Pec nám spadla“.
XX O čem všem jste si povídali a co vás z vyprá-

vění pamětnice nejvíc zaujalo?
Tomáš: Měli jsme docela dobře propracova-
nou osnovu, takže jsme začali od jejího raného 
dětství a prošli vlastně celý její život. Ten nebyl 
vždycky jednoduchý, za socialismu měla potí-
že, když jedna z jejích dcer emigrovala.
Zbyněk: Pro nás bylo hodně zajímavé vyprávě-
ní o tom, jak se při náletech museli schovávat 
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ve sklepení. A taky jsme se dozvěděli, že křtin-
ský kostel byl pobořený bombardováním.
XX Měli byste chuť v zaznamenávání příběhů 

pokračovat?
Pepa: Asi ano, bylo dobré si to vyzkoušet a šli 
jsme do toho natáčení docela s radostí, tak kdy-
by byla zas někdy taková příležitost…
Osmáci z Jedovnic, stejně jako zástupci dalších 
škol, uzavřeli svou prezentaci poděkováním 
přítomné pamětnici prostřednictvím veliké 
kytice a společnou fotografií s ní. Využili jsme 

její přítomnosti a  zeptali se, jaké dojmy měla 
z projektu ona sama?
Eliška Kouřilová: Kluci jsou šikovní, bylo to 
s nimi milé. A chtěla bych pozdravit všechny 
do Jedovnic.
Bylo by skvělé, kdyby byly, ať už v  projektu 
Post Bellum nebo třeba za pomoci redakce JIK, 
zaznamenány i  další životní příběhy našich 
sousedů.
Fotografie na str. 2, článek ZŠ na str. 14.

Soňa Plchová

Sladké vzpomínání

Jak už asi víte, k  29. únoru ukončila činnost 
Juříkova cukrárna na  náměstí. Dovolte nám, 
abychom se s  ní rozloučili krátkým sladkým 
ohlédnutím nejen za ní, ale i ostatními jedov-
nickými cukrárnami.
Šedesátými až osmdesátými léty provázela 
obyvatele Jedovnic cukrárna u  fotbalového 
hřiště. Sídlila v malém domečku u  tehdejších 
fotbalových kabin, dříve objektu barvírny, dnes 
tiskárny REDA. Byla vyhlášená zmrzlinou, je-
jíž výrobu bravurně zvládala paní Kovaříková. 
Její ovocná (jahodová i malinová, za 50 halé-
řů) a vanilková zmrzlina (o něco dražší, za 70 
haléřů) v  podobě kopečku na  tehdy rovné, 
vyhloubené oplatce (ne dnešním kornoutku) 
se staly vyhlášenými nejen mezi jedovnický-
mi občany, ale také turisty ze širokého okolí. 
Fronta na zmrzlinu dosahovala často téměř až 
na chodník u silnice, podél dnes už neexistu-
jícího domu, ve kterém se nacházelo holičství 
a kadeřnictví manželů Machových.
Cesta do cukrárny často předcházela koupání 
a  odpočinku u  rybníka Olšovec a  mnohdy je 
i  následovala. Pro děti byla lákavá a  cenově 
dostupná také nabídka levných „mýdýlek“, 
jedlého papíru, šuměnek a podobných, dnes už 
dětem méně známých dobrot.
Cukrárna vstoupila do  povědomí veřejnosti 
zejména na počátku sedmdesátých let, kdy se 
následkem prudké červencové bouřky v noci ze 
soboty na neděli přelila voda přes hráz rybníka 
a pamětníci vyprávějí, že bylo možné si v neděli 

dopoledne zajet pro zmrzlinu na lodičce přímo 
z Olšovce.
Po  ukončení výstavby obchodního domu 
na  konci osmdesátých let se uvolnila budova 
bývalé samoobsluhy potravin na  Havlíčkově 
náměstí, která obyvatelům Jedovnic sloužila 
od počátku let šedesátých. V ní našla své místo 
Juříkova cukrárna, která se s námi před pár dny 
rozloučila. Nezapomenutelné jsou trubičky, 
štrúdl a všechny vůně, které se linuly z poote-
vřené kuchyně.
Další cukrárnu zřídil u  rybníka, v  domě č. 
262, pan Jan Burian počátkem devadesátých 
let. Dostala poetické jméno U  Zvonečku 
a bylo možné posedět i ve venkovní zahrádce. 
Pan Burian nabízel nejen občerstvení, ale také 
bohatý výběr zmrzliny. Už ani přesně nevíme, 
kdy tato cukrárna skončila, dnes po ní není ani 
stopy.
Už skoro pět let nabízí své služby cukrárna 
a  kavárna Cafe Real na  Havlíčkově náměstí, 
v  prostorách někdejší mlékárny „U  Černínů“ 
(v  domě čp. 128, později tam byla prodejna 
obuvi a potom Lahůdky). Přízeň svých hostů 
si vysloužila nejen netradičními smetanovými 
i  ovocnými zákusky, ale také skvělou domácí 
zmrzlinou v široké chuťové nabídce.
Konečně nejmladší otevřenou cukrárnou je 
Ráj v Habeši, tu najdete v domě čp. 345 těs-
ně před začátkem turistické stezky propojující 
Jedovnice s Kotvrdovicemi.
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Toto sladké vzpomínání není úplné, zachycuje 
jen několik střípků. Bylo by pěkné, pokud by 
čtenáři – pamětníci přispěli k  jeho doplnění 
a  obohacení svými vzpomínkami. Těšíme se 

na vaše komentáře… Možná má někdo doma 
i nějaké fotky jedovnických cukráren – podě-
líte se, prosím?

Redakce

Kroniky vyprávějí aneb Malé ohlédnutí, tentokrát do roku 1959 

A proč právě tento rok? Rok 1959 totiž zdobí 
můj rodný list, a tak mě napadlo, copak všech-
no se událo v  roce, kdy jsem spatřila světlo 
světa? Není těžké si „vygooglovat“ významné 
události toho roku obecně. Například zjistit, 
že byla dobudována vodní nádrž Lipno. Mě ale 
zajímaly konkrétní události, které se odehrály 
toho roku tady u nás, v Jedovnicích. 
Abych svou zvědavost uspokojila, musela jsem 
nahlédnout do  jednoho z  nejstarších svazků 
kronik, tentokrát přímo do  „Pamětní knihy 
obce Jedovnice“, kde jsem se dočetla, že ...
... přelom roku 1958 a 1959 byl deštivý a blátivý, 
takže státní traktorová stanice orala, a tak mohla 
dohonit to, co zmeškala na podzim. 8. ledna byl 
deštivý mrak vystřídán mrakem sněhovým a z něj 
několikrát zahřmělo, což je v  naší obci řídký 
případ. V  létě pak od 6. do 12. července přešla 
přes naše území teplá vlna. Ve stínu dosahovala 
teplota 37 st. 
... JZD zkusilo místo setí řepy cukrové vypěstovati 
přísadu v papírových kornoutech a tu pak sázelo 
na pole jako zelí nebo salát.
... účast na oslavách 1. máje byla i přes nepřízeň 
počasí rekordní, 4702 osoby. Průvodu se účastnilo 
1272 mužů, 702 žen, 592 dětí, 271 ČSM, 338 
PO, 196 Sokol, 138 VŽ, 126 požárníků, 187 
ČSČK, 182 ostatních. Neslo se 114 praporů, 19 
standart, 25 hesel, projelo 10 alegorických vozů, 
30 motocyklů, hrály 4 hudby.
… veškerá pošta se přivážela do Jedovnic státními 
autobusy. Od května 1959 se přiváží pošta v 6.35 
hod., schránka se vybírá dvakrát za den, v 6.15 
a v 18.00 hod.
... žáci ve škole si po celý rok spoří a na konci roku 
si dají připsati našetřený obnos do vlastní vkladní 
knížky. 
... náš rybník Olšovec je domovem mnoha dru-
hů vodního ptactva. Sídlí tu čápi, volavky, slíp-
ky, lysky, čírky, potápky a  divoké kachny. Letos 
byla zastřelena kachna, která měla na  běháčku 

značku francouzské ornitologické stanice. Občas 
přiletí na  návštěvu divoké husy, dne 14. října 
jsme dostali velmi vzácnou návštěvu, hejno 9 
labutí. Po  celý den brázdily hladinu rybníka, 
v  17.00 hod. s  křikem vzlétly, utvořily zákryt 
a  odletěly jihozápadním směrem. V  Jedovnicích 
není pamětníka podobné návštěvy. Nám nejblíže 
hnízdí labutě na Mazurských jezerech v Polsku.
... čápi na komín u kamnárny se v letošním roce 
vrátili 28. března.
… v  roce 1959 je stav hospodářského zvířectva 
v Jedovnicích následující: 2960 slepic a kohoutů, 
591 prasat,246 ks hovězího dobytka, 20 koní 
a 286 koz a kozlů.
... jedovnický zdravotní obvod čítá 4644 oby-
vatelů. Obvodním lékařem je MUDr.  Josef 
Vašíček, sestra Božena Šebelová. Porodní asis-
tentkou je Marie Dráždilová z  Rudice, dětská 
sestra R. Janíčková (Nezvalová) z  Jedovnic. 
Dentista Jaroslav Bednář z  Brna, instrumen-
tářka Hošková. Poradna pro těhotné Dr. Malant 
z Brna. Během roku byly zaznamenány tyto in-
fekce: žloutenka 1, spála 4, spalničky 36, úplavi-
ce 13 (Tyršova osada). Počet ošetření v ordinaci 
23.912 případů, 1267 návštěv pacientů, 1474 
preventivních prohlídek. Narodilo se 23 dětí, ze-
mřelo 20 osob (průměrný věk 70 let a 7 měsíců).
... místní hřbitov je od r. 1957 ve správě MNV, 
do této doby byl ve správě farního úřadu.
... k 31. 12. 1959 měly Jedovnice 1840 obyvatel, 
z toho 685 mužů, 739 žen, 196 chlapců mladších 
15 let, 220 děvčat mladších 15 let. Máme 452 
obydlených domů, 81 rekreačních chat. Vyskytuje 
se tu 248 příjmení.

Tolik zběžný výčet jedovnických událostí a sta-
tistických dat roku 1959, tak jak je zazname-
nala ruka tehdejšího kronikáře. Událostí 65 let 
starých, kterým se v některých případech už ani 
věřit nechce. Ani mně se nechce věřit, že jsem 
se tak „dávno“ narodila. Ale čas běží a ukrajuje 
nám spravedlivě a rovným dílem. Za dalších 65 
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let se lidé budou určitě divit tomu, jak žijeme 
dnes. To už je ale jiná kapitola ... 
I  proto se snažím zachytit náš současný život 
v Jedovnicích tak, aby si i příští generace mohly 

udělat co nejvěrohodnější představu, jaké to 
bylo dřív, kdysi, třeba právě v roce 2024. 
Budou se určitě, tak jako teď my, něčemu divit, 
něčemu nevěřit, něčemu se smát … 

Jitka Koutná, kronikářka

Životní prostředí
Z činnosti komise pro životní prostředí

Kdo by neměl rád jaro? Příroda se probouzí ze 
zimního spánku, jaro je příslibem nového živo-
ta všude kolem nás, a tak se většina lidí pustí 
s elánem do úklidu nebo zahradničení. V naší 
komisi tomu není jinak.
V rámci celostátní akce „Ukliďme Česko“ orga-
nizujeme druhým rokem místní akci „Ukliďme 
Jedovnice“, při které je nám nápomocna větši-
na spolků fungujících v rámci městyse, ale také 
jednotliví občané, kteří jsou ochotni vyhrabat 
trávník či zamést chodník kolem svého domu. 

V době uzávěrky ještě nevíme, jak se nám bude 
dařit letos, ale před rokem se zapojilo asi 100 
dobrovolníků, kteří sbírali odpadky nebo vy-
hrabávali veřejná prostranství.
Ženská část naší komise si vzala na starost také 
výsadbu květinových nádob na náměstí, na pro-
menádě kolem rybníka a na záhonku u pošty. 
Chci zde poděkovat paní Báře Magulové a paní 
Jarmile Pliskové za pomoc při těchto pracích. 
Ráda bych se zmínila také o kruhovém objez-
du, jenž je středem pozornosti našich občanů. 
Aby ne, vždyť kolem něj většina z  nás denně 
projíždí. Byl dosázen některými druhy rost-
lin podle návrhu zahradní architektky paní 
Školařové – a  jistě vám neunikla ani dekora-
tivní skupina dřevěných velikonočních zajíců, 
které pro městys zdarma vyrobil pan František 
Dobrovolný z  ulice Za  Kostelem. Myslím, že 
nadšení dětí i pochvala vás dospělých jsou pro 
ty, kdo se snaží o estetiku veřejného prostoru, 
tou nejlepší odměnou. (Jeden zajíček sedí také 
na  záhonu před prodejnou Coop a  najdete ho 
na fotografii na obálce, pozn. red.)
Tolik z  praktické činnosti naší komise a  teď 
něco z plánů do budoucna. Bolestí centra obce 
je prostor před prodejnou COOP, jejímž maji-
telem je spotřební družstvo Jednota Boskovice. 
To přispívá pouze na výsadbu květin bez dal-
ších investic do  tohoto velmi exponovaného 
místa. Naší snahou bude dohoda s  majitelem 
pozemku o celkové rekonstrukci.
Z řad našich seniorů vzešel požadavek na zvý-
šení počtu laviček jak na  náměstí, tak kolem 
rybníka. Budeme o tom diskutovat v rámci ve-
dení obce, stejně jako o možnosti vybudování 
nového kontejnerového stání v ulici Barachov, 
kde řada odpadových nádob hyzdí vjezd 
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do  rekreační oblasti. Ostatní stání na  kontej-
nery budou řešena v  rámci zavedení systému 
„door-to-door“.
Závěrem bych chtěla poděkovat všem, kteří 
jakýmkoliv způsobem pečují o vzhled a čistotu 

naší obce, a také všem rodičům, kteří jsou pro 
svoje děti dobrým příkladem, jak se chovat 
k veřejnému prostoru, kde všichni žijeme. 

Za komisi pro životní prostředí Iva Kocmanová

Nad Floriánkem se opět bude pást

Už jste někdy byli „nad Floriánkem“? Území, 
které má téměř šest hektarů, najdete kou-
sek za  čistírnou odpadních vod směrem 
k  Rudickému propadání v  katastru obce 
Jedovnice. (Floriánek byl kdysi rybníček, z něhož 
se dnes dochovaly jen zbytky hráze, pozn. red.) 
Jsou to stráně, kde se v minulosti zemědělsky 
hospodařilo. Pěstovaly se zde polní plodiny 
a také se tu páslo. V rámci evropského projektu 
LIFE SouthMoravia se zde od roku 2020 pase 
znovu.
Pastva zvířat se v poslední době jeví jako vel-
mi účinný nástroj péče; je výhodná především 
na přírodovědně hodnotných lokalitách, které 
vyžadují speciální zásahy. Poslední tři sezóny 
na Floriánku probíhala pastva ovcí – a my sle-
dujeme každoroční posun k  lepšímu. Možná 
se ptáte, jak to můžeme vědět? Víme, protože 
pastviny důkladně monitorujeme. K  tomu 

nám slouží mimo jiné tři výzkumné klece, kde 
zkoušíme, jak to vypadá, když se neprovádějí 
žádné zásahy.
Od letoška dochází k dalším změnám. Působit 
zde začne nová pastevkyně, která má v plánu 
zapojit do stáda i několik koz. To pastvu ještě 
více zefektivní. Kozy jsou totiž přebornicemi 
v  likvidaci nežádoucích náletů a  dřevitých 
bylin, které ovce nežerou. Nemusíte se ale bát. 
Ovocným stromům se zvířata vyhýbají. Jako 
pojistku plánujeme instalace ochran před mož-
ným poničením. Tak jako kdysi dávno, možná 
ještě těsně po  II. světové válce, se bude pást 
na jaře a na podzim. 
Pokračování Kolíbek
Původními biotopy tohoto místa byly takzva-
né suché trávníky, stejně jako u  nedalekých 
Kolíbek. Jde o velmi specifické stanoviště, chu-
dé na  živiny, zato druhově bohaté z  pohledu 
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flory i  fauny. Floriánek můžeme charakteri-
zovat obecně jako komplex původních strání. 
V minulosti se jednalo o kombinaci luk, past-
vin, malých políček a ovocných sadů.
Bohužel se o lokalitu přestalo pečovat a začala 
zarůstat. Nejdříve vysokými travami, pak keři 
a  nakonec stromy. Pokud se tak děje, území 
velmi rychlé ztrácí svou ekologickou hodnotu. 
Floriánek je výjimečný svým rázem, geomorfo-
logií a mozaikou různých stanovišť. Ještě dnes 
se zde setkáme s  rostlinami, jako je kostřava 
ovčí, mateřídouška, máčka ladní či hrachor 
širolistý.
Příležitosti, nikoliv hrozby
Velkým nedostatkem území je jeho rozdrobená 
pozemková držba, protože bez souhlasu majite-
lů jejich pozemky spásat nemůžeme. Dosud se 
nám podařilo sehnat souhlas s pastvou pouze 
pro čtvrtinu území Floriánku. Ostatní pozem-
ky bohužel leží ladem a dále zarůstají dřevina-
mi, ačkoliv se často jedná o trvalé travní poros-
ty, či dokonce ornou půdu. Majitelům proto 

nabízíme, že se o jejich pozemky postaráme 
a bezplatně zajistíme jejich kultivaci.
Pokud se podaří s majiteli navázat spolupráci, 
bude možné nahradit dnešní pastvu a  kose-
ní jen oddělených celků spásáním ve  větších 
ohradách. Pokud se pak do  budoucna pastva 
stane hlavním nástrojem údržby a  kosení jen 
doplňkem, budou se postupně vracet na území 
původní druhy. Například zástupci hmyzu, 
jako jsou otakárci (ovocný a  fenyklový), kud-
lanka nábožná, samotářské včely nebo roháč. 
Cílovým stavem by měla být pestrá mozaika 
biotopů, kde se budou znovu střídat otevřené 
trávníky, křoviny či ovocné sady.
Lokalita Nad Floriánkem se tak přidává k dal-
ším pěti lokalitám zařazeným do projektu LIFE 
SouthMoravia, na kterých ovce nebo kozy již 
pomáhají k návratu původních biotopů, který-
mi jsou květnaté louky a teplomilné stepi. Mezi 
další území, o  která se staráme, patří třeba 
Stránská skála nebo Pouzdřanská step. Kromě 
pastvy v  územích řešíme likvidaci invazních 
rostlin (pajasan, lékořice, akát, boryt).

Vilém Jurek, LIFE SouthMoravia

Napsali jste nám
Okrašlovací spolek

Nahlédněme koutkem oka do  historie. 
Okrašlovací spolek městyse Jedovnice byl 
založen již v  roce 1926. Členové spolku měli 
za  úkol starat se o  veřejnou zeleň a  celko-
vě o  vzhled obce. V  roce 2019 jsme založili 
nový Okrašlovací spolek, a  tím chtěli navázat 
na činnost našich předků a podílet se aktivně 
na  důstojném vzhledu obce a  okolí, na  zdra-
vém a  klidném životě v  Jedovnicích, přispí-
vat k tvorbě hezkého prostředí. Čím konkrét-
ně? Výsadbou květin a zeleně, ale také údržbou 
či rekonstrukcí již vybudovaných menších 
projektů a  zákoutí. Ne vždy se naše nápady 
udělat něco hezkého či užitečného setkaly s po-
chopením. Jak říkám, žádné závratné projekty, 
nicméně maličkosti, které dělají radost v běž-
ném životě.

Co je již za námi?
Natírali jsme plot u dětského hřiště u Olšovce.
Aktivně jsme se podíleli na  výstavbě dět-
ského hřiště v  Legionářské ulici společně 
s „Ulickými“, kteří se celoročně o hřiště starají.
Očistili jsme a  znovu natřeli dřevěný kříž 
na hřbitově, který slouží jako pietní místo obě-
tem válek v prostoru urnového háje. 
Z našeho podnětu se uskutečnil Benefiční cem-
balový koncert 26. 9. 2023.
Zaštítili jsme opravu a provádíme pravidelnou 
údržbu hrobu profesora matematiky Františka 
Bedřicha Ševčíka, jedovnického rodáka. 
Upravili jsme okolí pomníčku Františka Josefa 
I. v lokalitě u rybníka Budkovanu. 
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Zřídili jsme nové posezení U Obrázku, kam lze 
dojít po  žluté turistické značce od  restaurace 
Hastrman.
Co nás čeká v nejbližší době? 
Úprava a  úklid prostranství u  obřadní síně 
a dětského hřiště – Olšovec.
Rekonstrukce a  čištění studánky u  lesní ces-
ty směrem k  zaniklé osadě Bystřec. Ta zatím 

nemá jméno, to bude teprve vybráno a studán-
ka „pokřtěna“. 
Do budoucna se budeme starat o zeleň a výsad-
bu na určených prostranstvích či zákoutích.
Závěrem dvě důležité poznámky:
Téměř všichni členové Okrašlovacího spol-
ku jsou členy volebního subjektu Volba pro 
Jedovnice. Nemáme ve  své aktivní činnos-
ti žádné velké projekty, které s  sebou ruku 
v  ruce nesou i  zátěž finančních prostředků. 
Tímto bych chtěla poukázat na  to, že i  my 
(nejen Restart) aktivně pracujeme a  chceme, 
aby kolem nás bylo hezké prostředí – a potěší 
nás, když si toho lidé všimnou a budou se cítit 
příjemně. Nestojí nás to nic, jen náš volný čas. 
Zde je kontakt na naši webovou stránku, kde 
jsou naše aktivity zdokumentovány: 
https://sites.google.com/site/osjedovnice/.

Hana Formánková

Vzpomínka na hokejistu Františka Ševčíka: z Vilémovic až na olympiádu

Za měsíc budeme na tele-
vizních obrazovkách sle-
dovat z Prahy a Ostravy 
přenosy hokejových 
utkání 87. ročníku 
Mistrovství světa v  ho-
keji. Bývaly doby, kdy 
jsme mezi hokejovými 
reprezentanty Československé republiky sledo-
vali vynikající výkony na bruslích s hokejkou 
v  ruce také absolventa naší jedovnické zá-
kladní školy Františka Ševčíka (1942–2017) 
z Vilémovic. On sám na své hokejové začátky 
vzpomíná v  jubilejní publikaci k  50. výročí 
ZŠ Jedovnice (2001): „Ředitel jedovnické školy 
František Musil nás přihlásil do  přeboru škol 
na  turnaj do  Brna. Tamní výběr jsme porazili 
7:0 a  já dal sedm gólů... Trenér Martin Strnad 
mě chytil a  nepustil. Od  té doby jsem do  Brna 
dojížděl.“ František od roku 1959 hrál v dresu 
Komety, tehdy ovšem Rudé hvězdy Brno, kde 
jako útočník na pravém křídle působil 12 se-
zón a vyhrál pět republikových titulů. Šedesát 
let nás dělí od  roku 1964, kdy se stal členem 

československé hokejové reprezentace, v níž se 
lvíčkem na  hrudi získal v  letech 1965–1970 
pět medailí: 4 na mistrovství světa (2x stří-
bro a  2x bronz) a  1 stříbrnou na  olympiá-
dě v  Grenoblu 1968. Deset let letos uplyne 
od  nejvyššího čestného uznání sportovních 
výkonů někdejšího žáka jedovnické školy: 
od roku 2014 v Síni slávy českého hokeje je za-
psáno také jméno Ing. František Ševčík.
Je zajímavé, že vedle profesora F. B Ševčíka, 
jehož jméno nese jedovnická ZUŠ, je to 
další významný František Ševčík spojený 
s Jedovnicemi. A tak jsem se trochu zasnil: že 
v naší základní škole by mohla být na vhodném 
a důstojném místě umělecky navržená pamětní 
deska věnovaná někdejšímu žáku školy, hokejo-
vému olympionikovi Ing. Františku Ševčíkovi, 
nad vchodem do  budovy a  na  razítku školy 
by mohl být nápis „Základní škola hokejisty 
Ing. Františka Ševčíka“ a ve  strategickém plá-
nu obce zbudování zimní sportovní haly s ná-
zvem „Zimní stadion hokejisty Ing. Františka 
Ševčíka“. Je to všechno jen sen?

Ivo Máčel
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Pozvánky 
 X Divadelní bál

Divadelní spolek Vlastimil 
si Vás dovoluje pozvat 
na  Divadelní bál v  pátek 12. 
dubna od 20 hodin v sále KD 
Jedovnice. Hudba – Velvet 
Blansko, bohaté občerstvení, taneční a  dra-
matické vystoupení. Předprodej vstupenek 
na tel. 720 188 961 nebo 723 830 686.

 X Vývoj družic z Jedovnic
V  pátek 12. 4. od  19 hodin proběhne v  sále 
v  Chaloupkách přednáška k  mezinárodnímu 
Dni kosmonautiky (12. 4.). Přednáší 
Ing.  Vladimír Dániel, Ph.D.  – kosmický 
inženýr z Výzkumného a  zkušebního letecké-
ho ústavu, kde se dlouhodobě věnuje výzku-
mu a  vývoji družic typu CubeSat a  dalších 
přístrojů pro použití ve  vesmíru. Všechny 
zve spolek Restart. Kdo by chtěl vědět víc: 
ht tps://w w w.mmspektrum.com/clanek /
made-in-cesko-ceske-know-how-ve-vesmiru

 X Veřejné vyhodnocení 
Rozkvetlých Jedovnic

Přijďte v  neděli 21. dubna do  kinosálu, 
kde od 14.30 do 17.30 poběží jako smyčka 
fotografie „adeptů“ na  nejhezčí velikonoční 
předzahrádku a  nejhezčí velikonoční dům. 
Kdo má nejkrásnější výzdobu? Dejte hlas své-
mu favoritovi. Fotografování a sběr tipů probí-
há už teď, více na str. 7. Všechny zve kulturní 
komise.

 X Pozvánka na slet čarodějnic
TJ Sokol Jedovnice vás zve na  zábavné od-
poledne pro děti – Slet čarodějnic v  neděli 
28. dubna 2024 od 16 hodin na sokolském 
hřišti Na Kopci.
Pro děti budou připravena sportovní stano-
viště a  dílničky, čarodějnický tanec, opékání 
špekáčků. Doporučený „dress code“ – čaroděj-
nický či kouzelnický kostým.
Těšíme se na vás! Pořadatelé.

 X Župní sokolský slet
Vážení spoluobčané, srdečně Vás zveme 
na  župní sokolský slet, který se bude konat 
v sobotu 18. května 2024 na sokolském hřišti 
Na Kopci v Jedovnicích od 14.15. Ve 14.00 vy-
jde slavnostní průvod účastníků sletu od úřadu 
městyse směrem na hřiště.
Cvičení se zúčastní nejen sokolové z  Jedovnic 
a  Blanenska, ale i  z  Tišnova, Vyškova, Brna 
a brněnského okolí. Celkem se do Jedovnic sje-
de asi 200 cvičenců. Budeme rádi, pokud při-
jmete pozvání a svou účastí podpoříte cvičence 
v jejich sportovním úsilí.
Členové TJ Sokol Jedovnice

 X Festival základních 
uměleckých škol

Srdečně zveme na  3. festival ZUŠ okresu 
Blansko s podtitulem „Příště u vás“. 
Nyní je to právě u nás v Jedovnicích a budeme 
hostit celkově šest škol – Adamov, Blansko, 
Boskovice, Letovice, Velké Opatovice – a  sa-
mozřejmě vystoupí i  naše škola. Festival je 
přístupný široké veřejnosti a koná se v sobotu 
25. května 2024 od 12 do 18 hodin před kul-
turním domem. Přijďte si poslechnout mladé 
umělce z celého okresu! 

 XOslava Dne dětí
v neděli 2. 6. od  15 hodin proběhne na  fot-
balovém hřišti zábavná show s  Wikim 
– Zmrzlinohrátky.
Všechny děti zve městys Jedovnice.

 X Koncert tanečního oddělení 
ZUŠ F. B. Ševčíka

V  pátek 7. 6. 2024 od  17 hodin v  KD 
Jedovnice vystoupí taneční oddělení naší ZUŠ. 
Srdečně zveme!
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Sečení a mulčování trávy tel. 608 065 337 www.posecemevamto.cz
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KOSMETIKA
MARKÉTA NOVÁČKOVÁ
JIRÁSKOVA 462, JEDOVNICE
- KOMPLEXNÍ OŠETŘENÍ PLETI
- POVRCHOVÉ A HLOUBKOVÉ ČIŠTĚNÍ  
   PLETI
- CHEMICKÝ PEELING
- BARVENÍ ŘAS A OBOČÍ
- TRVALÁ NA ŘASY
- DEPILACE
- BRAZILSKÁ DEPILACE
- MOŽNOST ZAKOUPENÍ KOSMETICKÝCH  
   PŘÍPRAVKŮ

+420 607 104 083
OTEVŘENO DLE DOMLUVY

NOVE O
TE

VREN
O

v

v


